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در صفحه 4 بخوانید

نصف بودجه دولتی را به تشکل ها بدهند

گرامیداشت یاد و خاطره چهارمین سالروز درگذشت 
پدر ورزش صحبگاهی برگزار شد

طنین ماندگار صدای »معدلی« 
در بوستان ملت 

در نشست اعضای شورای شهر مشهد با مدیران 
شهری مطرح شد: 

فساد خط قرمز مدیریت شهری
حیدری: شفافیت و فسادستیزی در مسائل مدیریت 

شهری خط قرمز اعضای شورای شهر است

بنایی

کذب دانستن نامه رییس جمهور 
در مورد شرکت پدیده، اقدامی 

نادرست بود

درپی بازدید معلولان

بهره  برداری از طرح بهسازی 
میدان راه آهن به تعویق افتاد

آخرین گفت وگو با استاد فقید خوشنویسی

پایان راه در سکوت

اتهام آمریکایی بازداشت شده 
در مشهد،جاسوسی نیست

بینیم، متوجه می شویم،   هرچه جلوتر می رویم و وضعیت کشور و اقتصاد را می 
تاثیرگذار  بر وضعیت کشور  از آنکه تحریم های خارجی و فشارهای آمریکا  بیشتر 
باشد، چوب ناکارآمدی، سوء مدیریت و تحریم های داخلی را می خوریم و به ویژه 
در سالیان اخیر و در دو دولت گذشته و فعلی، بیش از هر زمان دیگری شاهد چنین 

وضعیتی هستیم. همین شده که در این سال ها تحریم ها تأثیر خود را بیشتر...

روز گذشته نمایندگان مردم در خانه ملت آستان قدس رضوی و بنگاه های اقتصادی 
استثنا،  موارد  جزو  به  را  )ره(  امام  حضرت  فرمان  اجرایی  ستاد  و  مسلح  نیروهای 

موظف به واریز مالیات به خزانه کل کشور کردند...

مجلس
 آستان قدس را ملزم کرد

چوب سوء مدیریت داخلی را 
می خوریم

گزارش ویژه

در صفحه 2 بخوانید

در صفحه 3 بخوانید

7

6

2

6

5

2

در این شماره می خوانیم

پیشنهاد رئیس خانه تشکل های خراسان رضوی از رفع آسیب های اجتماعی

کروژدهی: بیشترین میزان بودجه سازمان های حمایتی دولتی صرف پرداخت حقوق 
به پرسنل می شود در حالی که تامین هزینه ها به عهده خیرین است

داستان ادامه دار مالیات

اقشار آسیب پذیر جامعه زیر بار زیاده خواهی و سودجویی عده ای خاص

آیین اختتامیه سی وهفتمین جشنواره تئاتر فجر برگزار شد

روزهای بد کشتی

در صفحه  5  بخوانید

جایزه   13 با  شیرین  پایان 
خراسانی ها برای 

رئیس خانه تشکل های خراسان رضوی گفت: اگر فقط نصف 
بودجه  کاهش آسیب ها و محدودیت ها، در اختیار بخش خصوصی 
قراردهند،آسیب و محدودیت ها از بین می روند...



را   هرچه جلوتر می رویم و وضعیت کشور و اقتصاد 
می بینیم، متوجه می شویم، بیشتر از آنکه تحریم های 
خارجی و فشارهای آمریکا بر وضعیت کشور تاثیرگذار 
های  تحریم  و  مدیریت  سوء  ناکارآمدی،  چوب  باشد، 
داخلی را می خوریم و به ویژه در سالیان اخیر و در دو 
دولت گذشته و فعلی، بیش از هر زمان دیگری شاهد 
سال  این  در  که  شده  همین  هستیم.  وضعیتی  چنین 
در  داده است.  نشان  بیشتر  را  تأثیر خود  ها  تحریم  ها 
هر  به  که  اند  شده  پیدا  کشور  در  برخی  ها  سال  این 
بهانه ای می خواهند جیب خود و عده ای خاص را پر 
جامعه  ناتوان  و  ضعیف  اقشار  ترتیب  همین  به  و  کنند 
را زیر بار زیاده خواهی ها و سودجویی هایشان له می 
کنند. کشور و جامعه هم از این ناحیه به شدت آسیب 
دیده است، به گونه ای که در شش، هفت سال اخیر با 
کاهش شدید ارزش پول ملی، افزایش بی حد و حصر 
قیمت ها و فقیرتر شدن بخش های ناتوان و مستضعف 
جامعه مواجه شده ایم. این در حالی است که انقلاب 
که  را  خود  نخست  مرحله  اخیر،  روزهای  در  اسلامی 
بود، پشت سر گذاشت و جشن چهل  بلوغ  به  رسیدن 
سالگی اش را برگزار کرد، اما عده ای برای خراب کردن 
خود  تلاش  و  توان  همه  شده،  که  هم  مناسبت  همین 
بازار و  از طریق به هم زدن وضعیت  تا  به کار بستند  را 
ثبات  برای  گرفته  صورت  های  تلاش  کشور،  اقتصاد 
اقتصادی طی ماه های اخیر را ناکام بگذارند و بار دیگر 
انقلابی  به نفع جیب خود و عده ای خاص کار کنند. 
که قرار بوده به شایسته گزینی و شایسته سالاری منتج 
شود، در لابلای همه تلاش های صورت گرفته برای این 
امر بعضا برخی مسائل و انتصابات را به خود می بیند 
که نشان می دهد، در برخی موارد تلاش برای انتخاب 
اتفاقا  و  نرسیده  نتیجه  به  متخصص  و  خبره  نیروهای 

ایم  بوده  پذیر  آسیب  شدت  به  هم  ها  حوزه  همین  در 
این  از  یکی  دارد.  ادامه  همچنان  پذیری  آسیب  این  و 
عرصه ها، عرصه اقتصاد است. کشور در سال های پس 
از انقلاب در حوزه علم و فناوری، ارتقای توان دفاعی 
علم  بومی،  ای  هسته  صنعت  به  دستیابی  نظامی،  و 
ژنتیک و سلول های بنیادی، توسعه بهداشت و درمان 
از  مسائلی  و  حوزه  این  در  خبره  متخصصان  تربیت  و 
تنه  به  تنه  و  است  کرده  پیشرفت  شدت  به  دست  این 
اما  زند،  می  ها  حوزه  این  در  دنیا  سرآمد  کشورهای 
در  و  است  لنگ  شدت  به  اقتصادمان  کمیت  همچنان 

این حوزه ضعف های فراوانی داریم.
وزارت  پارلمانی  معاونت  اخیر،  روزهای  همین  در 
شورای  مجلس  نظارت  معاونت  به  ای  نامه  در  علوم 
اسلامی اسامی چند تن از وزیران دولت را که خواسته 
آنان  تحصیلی  مدارک  درباره  هایی  بررسی  بود  شده 
صورت بگیرد، قید کرده بود که مطابق با آن مشخص 
شد وزیر صنعت، معدن و تجارت بر خلاف آنچه عنوان 
می شود، دارای مدارک فوق لیسانس و دکترای علمی 
اشخاص  طبیعتا  نیست.  علوم  وزارت  تایید  مورد  و 
خبره، متخصص، توانمند و دارای مدرک علمی معتبر 

در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  حوزه  با  مرتبط  و 
حقوق  کارشناس  یک  وقتی  اما  نداریم،  کم  کشور 
صنایع  کمیسیون  رئیس  عنوان  به  مدتی  قضایی 
و  معدن  صنعت،  وزیــر  عنوان  به  هم  بعد  و  مجلس 
وضعیت  از  نباید  طبیعتا  شود،  می  برگزیده  تجارت 
این  که  چیزی  این  از  بیشتر  آن،  امثال  و  خودرو  بازار 

روزها شاهد آنیم، انتظار داشت.
بازار خودرو در حالی که خودروسازان هیچ خودرویی 
نوسانات  دچار  روز  هر  و  ندارند  بــازار  به  تزریق  برای 
خاصی است، پیش فروش خودرو ممنوع می شود، اما 

خودروسازان وطنی برای سال 99 خودرو پیش فروش 
او بلند  از  می کنند و هیچ کس هم نیست که صدایی 
به  خدمت  حال  در  سایپا  و  خودرو  ایران  واقعا  که  شود 
یا  هستند  ها  تحریم  با  مقابله  و  اقتصاد  کشور،  مردم، 
و  اقدامات  طریق  از  ها  تحریم  اثرگذاری  به  برعکس، 
کنند؟  می  کمک  خود  نادرست  های  گیری  تصمیم 
دولت »حسن روحانی« که قوه مجریه قبل از خود را به 
دلیل عدم توانایی در کنترل قیمت ها، بکارگیری افراد 
تبلیغات  در  ملی  پول  ارزش  کاهش  و  متخصص  غیر 
انتخاباتی سال 92 به شدت تخطئه می کرد، امروز به 
کنترل  در  هم  یعنی  است.  شده  دچار  وضعیت  همان 
قیمت ها ناتوان است، هم افراد نخبه و متخصص را به 
کار نمی گیرد و هم اینکه عملا اقدامی برای جلوگیری 
می  این  دهد.  نمی  انجام  ملی  پول  ارزش  کاهش  از 
شود که در دو روز قیمت خودروهایی که پیشتر سر به 
فلک کشیده بود، در حال عبور از فلک هم هست! گویا 
قیمت  افزایش  بر  ای  مقدمه  خودرو  هم  باز  است  قرار 
که  افراد سودجویی  باشد. همان  ها  در سایر حوزه  ها 
پیشتر در مورد آنها صحبت شد، حالا به بهانه »پالرمو«، 
»اینستکس«، »فرارسیدن سال جدید« و ... باز هم می 
انگار  بکنند،  نوسانات شدید  را دچار  خواهند وضعیت 
قرار نیست این مناسبت ها و اتفاقات ـ چه خوب و چه 
و  مردم  نفع  به  شده  که  هم  بار  یک  نهایت  در  ـ  آن  بد 
جیب  سمت  به  ها  خروجی  همیشه  و  باشد  آنها  جیب 
آقایان  آنهاست.  امثال  و  دلالان، سواستفاده کنندگان 
از  ناشی  مردم«  تحمل  »آستانه  که  باشند  جریان  در 
کاهش ارزش پول ملی، کاهش ارزش دارایی هایشان 
حد  از  است  وقت  خیلی  افسارگسیخته  های  گرانی  و 
مجاز گذرانده شده است و اگر افرادی هستند که می 
باید  بکنند،  زمینه  این  در  مجددی  امتحان  خواهند 
بگوییم که نتیجه خاصی جز نابودی بخش های آسیب 
پذیر جامعه و شدت گرفتن اعتراضات نخواهند گرفت. 
این رویه دودش به چشم کشور خواهد رفت؛ باید خیلی 

زود برای این وضعیت فکری کرد.
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هواپیمایی آسمان

مشهد- تهران: روزانه
شنبه ها: ساعت 2125و1330 

یکشنبه ها: ساعت 2125و 1700
دوشنبه ها: ساعت 2125

سه شنبه ها:ساعت 2125
چهارشنبه ها: ساعت 2125و 1700
پنج شنبه ها: ساعت 2125و 0915 

جمعه ها: ساعت 2125و 1145 
مشهد- زاهدان: همه روزه ساعت 1130

مشهد- یزد:روزانه 
) سه شنبه و چهارشنبه ها: ساعت 1930(

)شنبه و یکشنبه و دوشنبه و پنجشنبه و جمعه: ساعت 1700(
مشهد- اهواز: شنبه و دوشنبه و پنجشنبه ها: ساعت 1500

مشهد- چابهار: سه شنبه ها ساعت: 1510 و جمعه ها
 ساعت: 1320

مشهد- شیراز: یکشنبه و پنجشنبه ها ساعت: 1800
مشهد- ایلام: یکشنبه و چهارشنبه ها: ساعت 0830

مشهد – آبادان: چهارشنبه ها: ساعت 1325
مشهد- نوشهر: یکشنبه و چهار شنبه ها: ساعت 1400

مشهد- ساری: چهارشنبه ها ساعت:1710 

برنامه پروازی هواپیمایی اسمان زمستان 97

منع بکارگیری بازنشستگان فرصت جوان سازی 
در اتاق بازرگانی مشهد را فراهم می کند  

همفکری و همدلی نیاز کنونی اتاق بازرگانی 
مشهد است

نیاز حیاتی تامین واگن برای صادرات کالاازخراسان رضوی  به اتاق های بازرگانی نباید سیاسی باشند 
آسیای میانه

قدس  آستان  ملت  خانه  در  مردم  نمایندگان  گذشته  روز 
رضوی و بنگاه های اقتصادی نیروهای مسلح و ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( را به جزو موارد استثنا، موظف به واریز 

مالیات به خزانه کل کشور کردند.
بهارستانی ها در نشست علنی روز شنبه مجلس شورای 
بررسی جزئیات بخش درآمدی لایحه  و در جریان  اسلامی 
بودجه سال 98 کل کشور، با بند الحاقی 6 تبصره 9 ماده 
واحده این لایحه موافقت کردند که بر اساس این مصوبه آستان 
قدس رضوی و موسسات و بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه 
نیروهای مسلح به جز موارد استثنا موظف به واریز مالیات خود 

به خزانه شدند.
براساس بند الحاقی 6 تبصره 9 ماده واحده لایحه بودجه 
قانون  ــاده)78(  م تحقق  راستای  در  کشور؛  کل   98 سال 
الحاق برخی از مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی 
دولت)2( و در جهت اجرای اصل سی ام قانون اساسی، آستان 
قدس رضوی و آن دسته از مؤسسات و بنگاه های اقتصادی 
زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد اجرائی فرمان حضرت 
امام )ره( به استثنای مواردی که اذن صریح ولی فقیه مبنی 
بر عدم پرداخت مالیات و یا نحوه تسویه آن را دارند، موظفند 
نسبت به واریز مالیات خود به خزانه موضوع ردیف  110112 

اقدام کنند.
مطرح  که  نیست  اولی  بار  قدس  آستان  مالیات  موضوع 
می شود. در ادامه این مطلب سعی می کنیم تا مهم ترین 
محورهای داستان آستان قدس رضوی و مالیات را برای شما 

بگوییم.
 سال 55؛ چگونه آستان قدس از مالیات معاف شد؟

42 سال پیش؛ روز 9 آذر سال 1355 مجلس شورای ملی 
آستان قدس رضوی را از پرداخت مالیات معاف کرد.

بخشی از صورتجلسه مجلس شورای ملی بدین شرح است؛
به مجلس  دارایی  و  اقتصادی  امور  کمیسیون  از  گزارش 

شورای ملی 
کمیسیون امور اقتصادی و داریی در جلسه روزچهارشنبه 
26/ 8/ 1355 با حضور آقای علی اصغر طباطبایی معاون 
و دارایی لایحه شماره 36732 مورخ  اقتصادی  امور  وزارت 
17/ 6/ 1355 راجع به معافیت سهام و سهم الشرکت آستان 
قدس رضوی از مالیات بر درآمد را که گزارش شور اول آن به 
شماره 408 چاپ گردیده است برای شور دوم مورد رسیدگی 
قرارداد و مصوبه شور اول را تصویب کرد. اینک گزارش آن را به 

مجلس شورای ملی تقدیم می دارد.
ماده واحده- مؤسساتی که تمام سرمایه یا سهام آنها متعلق 
به آستان قدس رضوی است از پرداخت مالیات بر درآمد معاف 
می باشند همچنین در شرکت هایی که قسمتی از سرمایه یا 
سهام آنها متعلق به آستان قدس رضوی است آن قسمت از 
درآمد مشمول مالیات شرکت که به سهم سرمایه تعلق می گیرد 
یا  پرداخت  آستان قدس رضوی  به  به عنوان سود سهام  یا 
تخصیص داده می شود از پرداخت ده درصد مالیات شرکت 
موضوع بند ت ماده 80 قانون مالیات های مستقیم و مالیات 
سود سهم سرمایه یا سود سهام حسب مورد نیز معاف خواهد 

بود.
آن قسمت از مالیات که از اول سال 2526 به بعد وصول 

نشده است مشمول این معافیت خواهد بود.
رئیس-ماده واحده مطرح است نظری نیست؟ )اظهاری 
نشد( در کلیات آخر لایحه نظری نیست؟ )اظهاری نشد( به 
ماده واحده و کلیات آخر آن رأی می گیرم خانم ها و آقایانی 
که موافقندخواهش می کنم قیام فرمایند )اکثر برخاستند( 

تصویب شد.
خمینی)ره(  امام  به  طبسی  مرحوم  نگاری  نامه  66؛   سال 

و پاسخ ایشان
در اواسط دهه 60 تصمیم دولت وقت برای دریافت مالیات 
از آستان قدس رضوی و شرکت های تابعه این آستان در ابتدا 
با مخالفت شفاهی حضرت امام خمینی )ره( مواجه شد. از 
آنجا که مخالفت امام )ره( به صورت شفاهی بیان شده بود 
در قانون مالیات های مستقیم، مصوب سال 1366 مجلس 
شورای اسلامی موضوع عدم پرداخت مالیات آستان قدس 

رضوی قید نشده بود. موضوعی که باعث شد مرحوم آیت ا... 
واعظ طبسی با ارسال نامه ای به حضرت امام)ره( خواهان بیان 
نظر ایشان به صورت مکتوب شدند. در متن این نامه خطاب به 

حضرت امام )ره( آمده است:
»بسمه تعالی. محضر مبارک مرجع عالیقدر و رهبر کبیر 
انقلاب و بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، حضرت آیت اللّه  

العظمی امام خمینی مدظله العالی
با اهدای بهترین تحیات محترماً معروض می دارد، منابع 
و  موقوفات  از  ترکیبی  مجموعه  رضوی  قدس  آستان  مالی 
نذورات بوده که در جهت کمک به محرومان، گسترش و نشر 
فرهنگ اسلامی و ترویج اسلام ناب محمدی، تعمیر و نگهداری 
اماکن متبرکه و روضه منوره رضویه و احداث و گسترش ابنیه و 
بالاخره در راه مصالح جامعه اسلامی طبق نظر و نیّات واقفین 
حسب موارد مقرره به مصرف می رسد. قابل ذکر است که به 
خاطر قید غیر انتفاعی بودن، این تشکیلات مقدس از آغاز 
حیات خود در هیچ دوره و مقطع تاریخی مشمول پرداخت 

مالیات نبوده است.
در سال 1365 که لایحه مالیاتی در کمیسیون اقتصاد و 
دارایی مجلس مطرح و در لایحه مذکور نام آستان قدس از 
ردیف سازمان هایی که مشمول معافیت مالیاتی بودند حذف 
شده بود. مراتب به وسیله برادر بزرگوارمان جناب مستطاب 
استحضار  به  آقا  احمد  حاج  المسلمین  و  حجت  الاســلام 
)آستان  فرمودید:  مقرر  که  رسید  عالی  مستطاب  حضرت 
قدس رضوی مالیات ندهد و به جناب آقای نخست وزیر هم 
گفته شود از آستان قدس نباید مالیات بگیرند( اما از آنجا که 
اوامر حضرتعالی کتباً به مسئولین امر ابلاغ نگردیده در قانون 
مالیاتی مصوب سال 1366 مجلس شورای اسلامی موضوع 
عدم پرداخت مالیات آستان قدس رضوی و شرکتهای وابسته 

مسکوت ماند.
جاری  سال  ابتدای  از  مذکور  قانون  اجــرای  به  توجه  با 
مشکلات و مسائلی در این رابطه برای آستان قدس رضوی به 
وجود آمده است، استدعا دارد اوامر حضرتعالی را در خصوص 
و  و شرکت ها  آستان قدس  وسیله  به  مالیات  پرداخت  عدم 

مؤسسات وابسته به مسئولین ذی ربط امر به ابلاغ فرمایند.
در جوار مضجع منور حضرت ثامن  الائمه )ع( سلامتی و 
طول عمر آن حضرت و دوام و بقای نظام جمهوری اسلامی را 
از خداوند سبحان مسئلت دارم. والسلام علیکم و رحمة اللّه  و 

 ـارادتمند: عباس واعظ طبسی« برکاته. 10/1/1368 
امام خمینی)ره( نیز 10 روز بعد و در تاریخ 20/1/1368 
به نامه تولیت وقت آستان قدس رضوی این گونه پاسخ دادند: 
محترم.  وزیر  نخست  موسوی،  آقای  جناب  تعالی.  »بسمه 
همان طور که قبلاً گفته ام آستان قدس رضوی و شرکت ها و 
مؤسسات وابسته از پرداخت هر گونه مالیاتی معاف می باشند. 
نظر اینجانب را به مقامات ذی ربط ابلاغ نمایید. تاریخ 20 / 1 

/ 68 روح  اللّه  الموسوی الخمینی«
 سال 93؛ مصوبه مجلس که در شورای نگهبان رد شد

با گذشت بیش از دو دهه از زمان ارسال این نامه و کسب 
تکلیف از ولی فقیه در آذر ماه سال 1393 نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در نشستی علنی و در ادامه بررسی طرح 
الحاق موادی به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، 
با الحاق پیشنهادی از سوی کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس موافقت کردند که در آن آمده بود »به منظور برقراری 
عدالت آموزشی و اجرای اصل 30 قانون اساسی و تجهیز 
کلیه آموزشگاه های آموزش و پرورش با اولویت مناطق محروم 
و  از مؤسسات  آن دسته  و  آستان قدس رضوی  روستاها،  و 
ستاد  و  مسلح  نیروهای  زیرمجموعه  اقتصادی  بنگاه های 
اجرایی فرمان امام و سایر دستگاه های اجرایی که تا زمان 
به  موظف  نکرده اند،  پرداخت  مالیات  قانون  این  تصویب 
افزوده شوند«  ارزش  بر  مالیات  و  مالیات مستقیم  پرداخت 
در این طرح قید شده بود منابع حاصله صرفاً جهت توسعه 
عدالت آموزشی در اختیار وزارت آموزش و پرورش قرار گیرد تا 
بنا بر آیین نامه ای که به این منظور تهیه می شود و به تصویب 

هیأت وزیران می رسد، هزینه شود.
در همان روزهای بررسی این طرح پورابراهیمی نایب رئیس 
وقت کمیسیون اقتصادی مجلس، در مصاحبه ای با اشاره به 

مصوبه مجلس درباره پرداخت مالیات از سوی تمام نهادها 
اظهار داشت: »در راستای شرایط خاصی که از ابتدای انقلاب 
وجود داشت و امام در این زمینه حکم داده بودند از آستان 
قدس رضوی مالیاتی گرفته نمی شد؛ از آنجا که این حکم تا 
کنون لغو نشده است، آستان قدس رضوی نیز همچنان از 
پرداخت مالیات معاف است. از این جهت این احتمال وجود 
دارد که این بحث با ایراد شورای نگهبان مواجه شود و این 
موضوع برای آستان اجرایی نشود، ولی برای موارد دیگر اجرا 
خواهد شد و باید دیگر جاها مالیات بپردازند.« و همان طور که 

انتظار می رفت از سوی شورای نگهبان رد شد.
آستان  پاسخ  و  مجلس  رئیس  نایب  اعتراض  96؛  ماه  دی   

قدس
علی مطهری نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در کنگره 
حزب همبستگی گفت که معنا ندارد بگوییم که آستان قدس از 
مالیات معاف است. اظهارنظری که پاسخ آستان قدس رضوی 

را به همراه داشت.
در پاسخ نایب رئیس مجلس در پاسخ به آستان قدس که در 

روزنامه شرق درج شد، آمده است:
» سخن من در کنگره حزب همبستگی درباره این مطلب 
بود که یکی از آسیب ها و آفت های اقتصادی کشور ما این است 
که بخش خصوصی آن کوچك است و علاوه بر بخش دولتی، 
دو بخش دیگر یعنی بخشی که در اختیار نظامیان است و 
بخش های دیگر اقتصادی مانند ستاد اجرائی فرمان امام)ره( 
و بنیاد مستضعفان و آستان قدس رضوی در مقابل بخش 
خصوصی قرار گرفته اند که شرایط رقابت سالم را در مناقصه ها 
و غیر آن از بین برده اند و این دو بخش اخیر می توانند هرگونه 
فشاری را به هر دولتی وارد کنند و خواسته های خود را بر او 

دیکته نمایند. 
از تحولات سیاسی  بازار قطر را پس  این که ما نتوانستیم 
اخیر تسخیر کنیم و ترکیه پیروز میدان بود، یا نتوانستیم بازار 
روسیه را پس از تنش روسیه با ترکیه در اختیار بگیریم، ناشی از 
ضعف بخش خصوصی ما بوده است. گفتم راهی برای بهبود 
اقتصاد کشور غیر از رفع این تبعیض ها و رانت ها و واگذاری امور 
به مردم و نظارت دولت وجود ندارد. سخن من درباره مالیات 
به مالیات  یا ناظر  به نذورات و موقوفات  آستان قدس ناظر 
تکلیفی و مالیات بر ارزش افزوده نبود بلکه ناظر به مالیات 
عملکرد شرکت ها و مؤسسات وابسته به آستان قدس بود که 
اکنون محاسبه و پرداخت و به صورت جمعی خرجی عینا به 
آستان برگشت داده می شود و درواقع آستان قدس این بخش 
از مالیات خود را نمی پردازد و البته می گوید حکم حکومتی 

معافیت دارد.
اگر این معافیت را در بخش شرکت ها و مؤسسات موقوفه 
بخش  در  بپذیریم،   آنها  وقف بودن  دلیل  به  فرضا  آستان 
شرکت ها و مؤسسات خصوصی آن پذیرفته نیست، استفاده 
این شرکت ها از امکانات عمومی و امنیتی که حکومت ایجاد 

کرده است، مثلا استفاده ای که شرکتی از آستان قدس از 
امکانات یك شهرك صنعتی می کند و از حقوق عامه است 
چگونه جبران می شود و با این تبعیض ها سایر شرکت ها چگونه 
با آنها رقابت کنند. به هرحال از توضیحی که آستان قدس در 
این خصوص داد و موجب روشن ترشدن مسئله برای عموم شد 

سپاسگزارم.
این مطلب با واکنش آستان قدس رضوی و جوابیه دوباره 
روابط عمومی این نهاد روبرو شد که در بخش هایی از آن آمده 

است؛
ارزش  بر  و  تکلیفی  مالیات  رضوی،  قدس  آستان  اولا،   «

افزوده را به صورت کامل پرداخت می کند. 
ثانیا، نذورات و موقوفات آن طبق بند الف ماده 129 قانون 
مساجد،  و  آستان ها  تمامی  )همانند  مستقیم  مالیات های 
هلال احمر، صندوق های بازنشستگی، مؤسسات فرهنگی و 

انتشاراتی و...( از پرداخت مالیات معاف اند.
صریح  نظر  طبق  آستان،  شرکت های  و  مؤسسات  ثالثا، 
امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری از پرداخت مالیات معاف 
هستند اما بنا به توصیه حضرت آیت ا... خامنه ای این مالیات 

به صورت جمعی- خرجی محاسبه و پرداخت می شود.
خوشبختانه آقای علی مطهری در پاسخی که تهیه و منتشر 
کرده، اظهارات اولیه خود که به صورت یکپارچه آستان قدس را 
به عدم پرداخت مالیات متهم کرده بود، این گونه تصحیح کرده 
است: »سخن من درباره مالیات آستان قدس ناظر به نذورات 
و موقوفات یا ناظر به مالیات تکلیفی و مالیات بر ارزش افزوده 

نبود.«
وی در ادامه اظهارات خود را منحصر به مالیات مؤسسات و 
شرکت های آستان قدس نموده و البته اذعان کرده است: »اگر 
این معافیت را در بخش شرکت ها و مؤسسات موقوفه آستان 
آنها بپذیریم در بخش شرکت ها و  فرضا به دلیل وقف بودن 

مؤسسات خصوصی آن پذیرفتنی نیست.«
بخش اول این جمله آقای مطهری نیز یک گام به جلوست 
و  بودن شرکت ها  مالیات  از  که معاف  اذعان کرده  ایشان  و 
مؤسسات موقوفه آستان را می پذیرد. هرچند قید »فرضا« بدین 
معناست که احتمالا آقای مطهری در وجود یا درست بودن 
چنین قانونی تردید دارند که در این صورت باید درخصوص 
منطق قانونی عدم پرداخت مالیات توسط مؤسسه فرهنگی و 
انتشاراتی ایشان )که مستند به بند ل همین ماده 129 قانون 

مالیات های مستقیم است( توضیح دهند. 
اما جناب آقای مطهری نهایتا شبهه خود را این گونه منحصر 
کرده که: »معافیت مالیاتی در بخش شرکت ها و مؤسسات 

خصوصی آن )آستان قدس( پذیرفتنی نیست.«
متأسفانه  شد،  عنوان  قبلی  جوابیه  در  که  همان گونه 
اطلاعات قانونی و میدانی آقای مطهری دراین باره اندک است 
مطالعه  که می کنند،  اظهاراتی  ایشان ظاهرا درخصوص  و 
کافی ندارند یا اطلاعات نادرستی توسط دیگران به وی منتقل 

می شود. طرفه اینکه ظاهرا دستور صریح امام خمینی )ره( و 
مقام معظم رهبری درخصوص شرکت ها و مؤسسات آستان 

قدس را که عینا ارائه شد، ندیده و یا خود را به ندیدن زده اند.
به کارگیری واژه ای جعلی و فاقد مبنای حقوقی تحت عنوان 
»شرکت ها و مؤسسات خصوصی آستان قدس« هم از سوی 
آقای مطهری جای تعجب فراوان دارد. آستان قدس رضوی 
و مایملک آن کلیتی یکپارچه است و به هیچ شخص حقیقی 
تعلق ندارد که بخواهد ذیل آن شرکت و مؤسسه خصوصی 
داشته باشد. اصولا مگر می شود ذیل یک مجموعه عمومی، 

شرکت خصوصی ایجاد کرد؟ 
و  مؤسسات  قاطبه  مطهری،  علی  آقــای  اطــلاع  جهت 
منشأ  یا  وقفی  ماهیت  رضــوی،  قدس  آستان  شرکت های 
وقفی دارند. شرکت های کشت و صنعت آستان که بالاترین 
دارای  و  موقوفه  بدان هاست،  مربوط  آستان  دارایی های 
وقف نامه هستند. سهام برخی شرکت ها نیز موقوفه بوده و 
بخشی دیگر نیز از محل درآمدهای وقفی، هبه و نذورات ایجاد 

شده اند. 
سود حاصل از فعالیت این شرکت ها نیز مطابق »نیت واقف« 
در محل موردنظر صرف می شود و یا بر اساس حکم ولی فقیه 
و تحت نظر تولیت محترم آستان، صرف امور خیریه و کمک به 
مردم محروم و مستضعف می شود که نمونه هایی از آن اقدامات 

معاونت امداد مستضعفین و بنیاد کرامت است. 
آقای مطهری در بخش دیگری از جوابیه خود، تصریح کرده 
است: »استفاده این شرکت ها از امکانات عمومی و امنیتی 
که حکومت ایجاد کرده است......مثلا استفاده شرکتی که از 
آستان قدس از امکانات یک شهرک صنعتی می کند از حقوق 

عامه است چگونه جبران می شود؟«
 این اظهار نظر آقای مطهری متأسفانه باز هم ناشی از همان 
ذهنیت غلط ایشان است که آستان را شرکت خصوصی تلقی 
می کند. آستان قدس یک مؤسسه عمومی است که طبق نظر 
ولی امر مسلمین، خود متولی ایفای حقوق عامه در برخی 
ساحت های فرهنگی و اجتماعی حکومت اسلامی است و 
کلیه دارایی ها و مایملک آن در همین مسیر تعیین شده از 

جانب ولی فقیه صرف می شود.
البته شرکت ها و مؤسسات وابسته به آستان قدس جز در 
قانونی )مثل همه مجموعه های مشابه  موارد معافیت های 
دیگر( پرداخت های مالی متعارف از پول آب و برق و گاز گرفته 
تا مالیات کارکنان و... را مطابق قانون انجام می دهند و از این 
بابت از هیچ رانت خاصی برخوردار نیستند و تبعیضی وجود 

ندارد که صحنه رقابت با دیگران را دچار مشکل کند.
و  محاسبه  بر  مبنی  رهبری  معظم  مقام  حکیمانه  تدبیر 
خرجی-جمعی  مبنای  بر  مؤسسات  این  مالیات  پرداخت 
نیز دقیقا ناظر به همین امر است تا روند مالی این شرکت ها 
و مؤسسات شفافیت داشته باشد. کمااینکه بسیاری دیگر از 
دستگاه ها و نهادهای عمومی کشور به دلیل وظایفی که بر 

عهده دارند مالیاتشان به صورت جمعی- خرجی محاسبه 
می شود.

مجموعه های  و  نهادها  از  بسیاری  برخلاف  همچنین 
فرهنگی کشور که از ردیف بودجه اختصاصی برخوردار بوده 
و سالانه از دولت بودجه دریافت می کنند، آستان قدس رضوی 
از بودجه عمومی استفاده نمی کند بلکه ذیل تدابیر ولی فقیه، 
با انجام فعالیت های فرهنگی و اجتماعی و رفع محرومیت ها، 

به نظام اسلامی و دولت کمک می کند.
علی ایحال، فعالیت های آستان قدس رضوی و مؤسسات و 
شرکت های وابسته، کاملا منطبق بر چارچوب های قانونی و 
دستورات صریح حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری بوده 
و در حوزه مالیاتی نیز دستگاه های مرجع و قانونی از جمله 
سازمان امور مالیاتی کشور هیچ شبهه ای در این خصوص 
ندارند و تعامل با آنها در این خصوص کاملا روشن و شفاف 

است. 
حال اینکه جناب آقای مطهری به عنوان نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی چه نگاهی به قوانین موضوعه و نهادهای 
قانونی کشور داشته و نیز با چه زاویه دیدی به فرامین صریح 
حضرت امام)ره( و مقام معظم رهبری می نگرند، مربوط به خود 

ایشان بوده و در قامت قضاوت ما نمی گنجد.
 اسفندماه 96؛ 2 سال است که مالیات می دهیم

تولیت آستان قدس رضوی 20 اسفند سال 96 در برنامه 
این مساله  به  زنده پخش می شد،  به صورت  نگاه یک که 
واکنش نشان داد. سید ابراهیم رئیسی گفت: تا 2 سال قبل 
طبق استفتایی که از امام خمینی )ره( داریم که آستان قدس 
مالیات پرداخت نمی کردو امام فرموده بودند آستان قدس 
رضوی و شرکتهای تابعه از پرداخت مالیات معاف هستند اما 
بنده در زمان انتصاب به تولیت از مقام معظم رهبری استعلام 
کردم و نتیجه این شد که آستان قدس باید مالیات پرداخت 
کند. در حال حاضر 2 سال است که آستان قدس مالیات 

پرداخت می کند.
او ادامه داد: البته کمکی که ما به مستضعفین می کنیم 
چند برابر مالیاتی است که باید پرداخت کنیم، بسیاری از 
اقدامات آستان قدس رضوی به نوعی وظیفه دولت است اما 

توسط آستان قدس صورت می پذیرد.
رئیسی در پایان تصریح کرد: تا جایی که بنده شمرده ام 
که عدم  زده شده  آستان قدس  به  ناروا  تهمت  یازده  حدود 
پرداخت مالیات هم از آن دست است. مردم باید بدانند ما 
رقیب کسب و کار مردمی و یا بخش خصوصی نیستیم بلکه 
حامی آنها هستیم. ما بنا را بر این گذاشته ایم که هیچ کارخانه 
میان  ایم  کرده  سعی  ما  نشود  بیکار  کارگری  و  تعطیل  ای 
دانشگاه و بازار رابطه ای متقابل در راستای ایجاد اشتغال و 

بازاریابی برای ارائه تولیدات به مصرف کنندگان ایجاد شود.
 مالیات برای عدالت آموزشی

گفتنی است پیش از این یک عضو کمیسیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی از مصوبه این کمیسیون مبنی بر اختصاص 
مالیات وصولی از آستان قدس رضوی و موسسات و بنگاه های 
اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد اجرایی فرمان 
بود.محمود  داده  خبر  مدارس  تجهیز  و  تکمیل  برای  امام 
نگهبان سلامی اضافه کرده بود: کمیسیون تلفیق در اجرای 
ماده 78 قانون الحاق برخی از مواد به قانون تنظیم بخشی از 
مقررات مالی دولت )2(، مصوب 1393 و اجرای اصل سی 
ام )30( قانون اساسی به منظور برقراری عدالت آموزشی و 
تجهیز کلیه آموزشگاه های آموزش و پرورش با اولویت مناطق 
محروم و روستاها، دولت را مکلف کرد مالیات وصولی از آستان 
قدس رضوی و آن دسته از موسسات و بنگاههای اقتصادی 
زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد اجرایی فرمان امام و سایر 
دستگاههای اجرایی که تا زمان تصویب این قانون مالیات 
به استثنای مواردی که اذن ولی فقیه  اند،  پرداخت نکرده 
وجود دارد را طی ردیف مشخصی وصول و به منظور برقراری 
عدالت آموزشی در اختیار وزارت آموزش و پرورش قرار دهد تا 
بر اساس آیین نامه اجرایی که به این منظور به تایید و تصویب 
هیات وزیران می رسد و پس از مبادله موافقتنامه با سازمان 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور برای احداث، تکمیل و 
تجهیز مدارس با اولویت مناطق محروم و روستاها هزینه شود.

داستان ادامه دار مالیات؛

مجلس، آستان قدس را ملزم کرد
سرویس اقتصادی

خبـر خبـر خبـر خبـر

بازرگانی  اتاق  انتخابات  دوره  نهمین  کاندیدای  یک 
منع   : گفت  مشهد  کشاورزی  و  معادن  و  صنایع   ،
اتاق  در  سازی  جوان  فرصت  بازنشستگان  بکارگیری 

بازرگانی مشهد را فراهم می سازد . 
؛  توسعه   و  تغییر  ائتلاف  عمومی  روابط  گزارش  به 
و  قانون  این  اجرای   : افزود  شنبه   روز  امینی  مهدی 
کالبد  در  جدیدی  روح  بازنشسته  مدیران  ابقای  پایان 
دنبال  به  را  آفرینی  تحول  و  شده  دیده  بازرگانی  اتاق 

دارد . 
اتاق  از  بازنشسته  مدیران  خروج   : کرد  تاکید  وی 
به  بلکه  کند  نمی  ایجاد  خللی  هیچگونه  بازرگانی 
می  داده  فعالیت  اجازه  انگیزه  پر  و  جوان  نیروهای 

شود . 
وی افزود : باید این فرصت را برای جوانان فراهم کرد 

تا کارهای بزرگی محقق شود . 
پوست  به  نیاز  بازرگانی  اتاق   : کرد  تصریح  امینی 
سابق  شیوه  به  بازرگانی  اتاق  داره  زیرا  دارد  انــدازی 

کارایی نخواهد داشت . 

بازرگانی  اتاق  انتخابات  دوره  نهمین  کاندیدای  یک 
و  همفکری  گفت:  مشهد  کشاورزی  و  ،معادن  ،صنایع 
همدلی نیاز کنونی اتاق بازرگانی مشهد برای دستیابی به 

اهداف تعیین شده است .
به گزارش روابط عمومی ائتلاف تغییر و توسعه، حسن 
جلائی مرادزاده روز شنبه در گفتگو با خبرنگاران افزود:  
همدلی ، همگرایی ،همراهی ،مطالبه گری ازمسوولان 
باید در اولویت سیاست های راهبردی اتاق آینده مشهد 

باشد.
وی با اشاره به اینکه با هدف پویایی و ورود صنعتگران 
واقعی به اتاق بازرگانی پا به عرصه انتخابات گذاشته است 
گفت: امروز باید کسانی وارد اتاق بازرگانی شوند که درد 

آشنا و صنعتگر باشند.
صحنه  در  خــود  صنعتگر  افــزود:  ــرادزاده  مـ جلائی 
اقتصادی است و درد جامعه صنعتی را به خوبی می داند .
وی تاکید کرد: اعضای جدید اتاق باید مطالبه گر باشند 
و بتوانند برای صادرات و مشکلات فرا رو چاره اندیشی 

کنند.

یک کاندیدای نهمین دوره انتخابات اتاق بازرگانی 
، صنعت ،معدن  و تجارت مشهد  گفت: اتاق های 

بازرگانی نباید سیاسی شوند. 
توسعه  و  تغییر  ائتلاف  عمومی  روابط  گزازش  به 
احمد سلحشور روز شنبه افزود: سیاسی شدن اتاقها 
شده  تعیین  های  شاخص  ارتقاء  در  را  آن  کارآمدی 

کاهش می دهد. 
ارتقاء  برای  باید   بازرگانی  اتاق  اظهارداشت:  وی 
کشاورزی  و  تجارت   ، معدن   ، صنعت  های  شاخص 
کمک  کار  و  کسب  فضای  بهبود  به  و  بدهد  مشاوره 

کند. 
در  تواند  می  بازرگانی  های  اتاق  کرد:  تاکید  وی 
این  و  باشد  گــذار  تاثیر  اقتصاد  شــورای  مصوبات 
رهبری  معظم  مقام  منویات  تحقق  در  عالی  فرصت 

است  
باید  کار  و  کسب  بهبود  بــرای  گفت:  سلحشور 
می  بازرگانی  های  اتاق  و  باشیم  داشته  صــادرات 

توانند این مسیر را تسهیل کنند.

کاندیدای نهمین دوره انتخابات اتاق بازرگانی مشهد گفت: تامین واگن برای 
حوزه  حیاتی  و  ضروری  نیاز  میانه  آسیای  به  رضوی  خراسان  از  کالا  صادرات 

صنعت ، معدن و تجارت است .
به گزارش روابط عمومی ائتلاف تغییر و توسعه ؛ سید محمد رضا صدیق روز 
شنبه در جمع خبرنگاران افزود: دغدغه صادرکنندگان کالا به آسیای مرکزی 

تامین واگن های روسی است .
وی اظهارداشت: دراین مقطع زمانی برای ارسال بار صادرات به کشورهای 

آسیای مرکزی نیاز به واگن مسقف  است.
صدیق با اشاره به اینکه مشکلات تامین واگن های روسی به منظور صادرات 
کالا بیست ساله شده است گفت: استفاده از واگن های استاندارد مخصوص 
کالاهای خاص منجمله سیمان نیاز به حمایت همه جانبه دارد گفت: کالایی که 
با مشکلات فراوان تولید و بارگیری می شود نباید با استفاده از واگن های غیر 

استاندارد دچار خسارت غیرقابل جبران شود.
وی اظهارداشت: تامین زیر ساخت های ریلی درحوزه حمل بار ضرورتی است 

که باید در اولویت نخست سیاست های راهبردی اتاق بازرگانی قرار گیرد.
صدیق تاکید کرد: انتقال بار از جاده به ریل نه تنها صرفه جویی در هزینه و 
انرژی را به دنبال دارد بلکه ظرفیت صادراتی و انتقال کالا به بازارهای مختلف 

داخلی و خارجی را تسهیل می کند که باید مورد توجه قرار گیرد

رییس مجمع نمایندگان استان خراسان رضوی در 
مجلس با تایید نامه و دستور رئیس جمهور در خصوص 
رسیدگی به وضعیت شرکت پدیده گفت: کذب دانستن 
اقدامی  پدیده،  شرکت  مورد  در  جمهور  رئیس  نامه 

نادرست بود.
در  شده  ایجاد  حواشی  به  اشــاره  با  بنایی  حمید 
خصوص وضعیت شرکت پدیده و دستور رییس جمهور 
موضوع  گفت:  موضوع  این  در  اقدام  و  بررسی  برای 
مجمع  رییس  عنوان  به  بنده  پیگیری  تحت  پدیده 
این  نمایندگان  و  رضوی  خراسان  استان  نمایندگان 
استان در مجلس شورای اسلامی قرار گرفت و جلسات 
رغم  علی  اما  شد،  برگزار  خصوص  این  در  متعددی 
پدیده  شرکت  سهامداران  خصوص   در  که  اقداماتی 
انجام گرفت، اما این اقدامات کافی نبوده و سهامداران 

به حق خود نرسیده اند.
شورای  مجلس  در  بجستان  و  گناباد  مردم  نماینده 
سران  با  اخیرا  که  ای  مکاتبه  داد:در  ادامه  اسلامی 
در خصوص وضعیت 140 هزار سهامدار شرکت  قوا  
پدیده صورت گرفت و بر لزوم رسیدگی به وضعیت آنها 
شرکت  این  سهامداران  از  بسیاری  چراکه  شد؛  تاکید 
مشکل  دچار  خود  زندکی  گــذران  در  و  شدند  معسر 
را  مبالغی  وضعیت،  این  رغم  علی  که  هستند  جدی 
عائدی  ولی  کردند،  گذاری  سرمایه  پدیده  شرکت  در 
نصیب آنها نشده است. وی افزود: در جلسه ای که با 
استاندار محترم خراسان رضوی در این خصوص برگزار 
ایشان  و  شود  مشخص  پدیده  شرکت  وضعیت  تا  شد 
مشکل  این  رفع  برای  مساعد  قول  مثبت  رویکردی  با 
دادند. این نماینده مجلس در دوره دهم بیان کرد: در 
خصوص  نامه ای که آقای پژمانفر بعد از نامه بنده به 
آقای رییس جمهور نوشته بودند، آقای رییس جمهور 
به آقای نهاوندیان دستور داده بودند که مبلغ یک هزار 
پدیده  شرکت  معسر  سهامداران  برای  تومان  میلیارد 
اقدام شود که تصویر این نامه موجود است و در اختیار 

بنده نیز قرار دارد.
رضوی  خراسان  استان  نمایندگان  مجمع  رییس 
در مجلس خاطرنشان کرد: صحبت هایی که فضای 
در  رضــوی  خراسان  استان  در  همچنین  و  مجازی 
خصوص کذب بودن این نامه مطرح شد، درست نبود؛ 
با پیگیری های مستمر  تا  نامه وجود دارد  این  چراکه 
بنده و آقای پژمانفر به نتیجه مطلوب برسد؛ بنابراین 
تقاضا می شود که دولت، اقای نهاوندیان، آقای واعظی 
و استاندار خراسان رضوی با اهتمامی ویژه این موضوع 
همکاری  با  را  موجود  مشکلات  بتوان  تا  کنند  حل  را 

دولت و مجلس مرتفع نمود.

اقشار آسیب پذیر جامعه زیر بار زیاده خواهی و سودجویی عده ای خاص

چوب سوء مدیریت داخلی را می خوریم
مجلس بان

بنایی
کذب دانستن نامه رییس جمهور در مورد 

شرکت پدیده، اقدامی نادرست بود

در همین روزهای اخیر، معاونت پارلمانی وزارت علوم در نامه ای به معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی اسامی چند تن از وزیران دولت را که خواسته 
شده بود بررسی هایی درباره مدارک تحصیلی آنان صورت بگیرد، قید کرده بود که مطابق با آن مشخص شد وزیر صنعت، معدن و تجارت بر خلاف 

آنچه عنوان می شود، دارای مدارک فوق لیسانس و دکترای علمی و مورد تایید وزارت علوم نیست

,,

اتهام آمریکایی بازداشت شده در مشهد،جاسوسی نیست
خارجه  امور  وزرات  مجلس  امور  و  ایرانیان  معاون 
گفت: اتهام تبعه آمریکایی که از چندی پیش در ایران 

دستگیر شده، جاسوسی و امنیتی نیست.
چندی پیش در رسانه ها خبری مطرح شد که یک 
نظامی سابق آمریکایی در مشهد بازداشت شده است. 
وزارت خارجه ایران نیز در اطلاعیه ای این موضوع را 

تأیید کرد و همچنین پس از مدتی نقل قولی از سوی 
مقامات قضائی مطرح شد که این آمریکایی در ایران 

شاکی خصوصی دارد. 
با  رابطه  در  آذر  پناهی  حسین  ایسنا،  گزارش  به 
را  اول  قسمت  داد:  پاسخ  چنین  این  موضوع  این 
نیست.  آمریکایی  نظامی  ایشان  کنم.  اصلاح  باید 

نیست،  نظامی  ولی  است،  آمریکایی  واقع  در  یعنی 
تردد  شخصی  صورت  به  ایران  به  که  سال هاست  او 
داشته است، چرا که گویی دوستانی در ایران دارد. 
حدود  نیست.  اخیر  به  مربوط  نیز  دستگیری اش 
داده  رخ  دستگیری  این  پیش  ماه  هفت  الی  شش 

است.

تا آنجا که اطلاع داریم بحث دستگیری  وی افزود: 
مسائل  است،  خصوصی  شاکی  شکایت  خاطر  به  او 
موقع  همان  و  نیست  مطرح  نیز  جاسوسی  و  امنیتی 
و  بین المللی  مقررات  اساس  بر  شد  دستگیر  وی  که 
کنوانسیون وین دستگیری این فرد به سفارت سوئیس 
در تهران به عنوان حافظ منافع آمریکا در ایران گزارش 

شد.
پرونده  این  در  حکم  صدور  با  رابطه  در  پناهی آذر 
نشده است  برای وی صادر  گفت: هنوز حکم قطعی 
وقتی  ایران  در  نیز  خارجی  اتباع  که  است  طبیعی  و 
معمول  دوره  باید  باشند  داشته  خصوصی  شاکی 

رسیدگی قضائی را طی کنند.



نانی  تکه  نیست.  بد  روزگارم   / بیرجندم من  اهل 
دوستانی،  ذوقی..  سوزن  سر  هوشی،  خرده  دارم، 
بهتر از آب روان. و خدایی که در این نزدیکی است. 
اهل بیرجندم من. پیشه ام خطاطی است. »محمد 
حسین افتخاری« هنرمندی از جنس زیبایی و هنر 
که دیگر امروز در میان ما نیست. سه شب قبل انگاری 
به دلم افتاده بود که به نزدش بروم. سرطان داشت 
و دوسالی می شد که با این بیماری مهلک دست و 
پنجه نرم می کرد. عصر، هنوز هوا تاریک نشده بود 
که به نزدش رفتم. خوشحال شد و همانطوری که بر 
روی تخت خوابیده مشغول نوشتن خط کتابت بود. از 
جای برخاست و مرا به دیدن بیشمار آثاری که بر دیوار 
آویخته بود برد و با چه ولعی برایم از زیبایی های خط 
می گفت. درد امانش نداد و دوباره بر روی تخت لمید 
و گفت : دیگر این شیمی درمانی را ادامه نمی دهم. 
بگذار هر چه خواست بشود. دیگر تحملش را ندارم و 
نداشت که نداشت. چند ماه قبل سازم را برداشته و 
به نزدش رفتم و در پای تختش سه تاری زدم و او از 
سیما بینا خواند. هر از گاهی از او می پرسیدم و از 
خودش می گفت و من پنهانی بعدا یادداشت هایی بر 
می داشتم. و حال امروز آن یادداشت های پراکنده من 
درباره هنرمندی از جنس بلور که درمیان ما نیست و 

در فراغش با خاطرات او اشک می ریزیم.
  از خودت بگو 

از  شــدم.پــس  متولد  بیرجند  در   1330 ســال 
مقطع  تا  را  تحصیلاتم  متوسطه،  تحصیلات  پایان 

دادم.  ادامه  تهران  در  گرافیک  رشته  در  کارشناسی 
دوران  در  داشتم.  علاقه  خوشنویسی  به  کودکی  از 
آن  خط  استادان  زیرنظر  را  خوشنویسی  تحصیلی 
زمان از جمله آقای وجدان و استاد شهرستانی آغاز 
کردم و سال 1357 به مشهد آمدم و از محضر استاد 
مهدیزاده نیز بهره مند شدم. پس از سالها تمرین و 
ممتاز  مدرک  دریافت  به   1364 سال  در  ممارست، 
و سپس فوق ممتاز نایل شدم. چندین سال ریاست 
انجمن خوشنویسان مشهد را به عهده داشتم و مدت 

30 سال هم در آموزش و پرورش معلم خط بودم.
در سالهای آخر خدمتم نیز در مدارس استعدادهای 
درخشان، تربیت معلم- الزهرا، سازمان فنی و حرفه ای 
و دانشکده های مختلف گرافیک تدریس می کردم. در 

حال حاضر نیز مدرس انجمن خوشنویسان هستم.
  هنر خط را از که به ارث بردی؟ 

پدر من خط خوبی داشتند، ولی به نظر من خوش 
است  اکتسابی  باشد،  ارثی  که  آن  از  بیشتر  خطی 
ومــادر، هر  پدر  البته  دارد.  تمرین  و  تعلیم  به  نیاز  و 
هنری داشته باشند کم و بیش به فرزندانشان منتقل 
می کنند و من هم سه فرزند دارم که هر سه تحصیلات 
عالی دارند، ولی با اینکه خوش خط هستند، هیچ 

کدام خوشنویس نشده اند.
  دوست داری از چه شاعرانی بیشتر بنویسی؟ 

من بیشتر اشعار سعدی و حافظ و سایر شاعران 
به  سرمشق  برای  ولی  حفظم،  از  را  جدید  و  قدیم 
هنرجویان سعی می کنم مطالب اخلاقی و ادبی را 
به آنان بیاموزم که در ضمن با اعتقادات مذهبی ما 
مرتبه  ده ها  هنرجو  وقتی  باشد.  داشته  ارتباط  نیز 
می نویسد، »اگر بد کنی چشم نیکی مدار« به طور 
آویزه  و  تأثیر می گذارد  نیز  این پند در خودش  حتم 

گوشش می شود.
  درباره هنر نقاشی خط و نمایشگاه هایت بگو 

و  رنگ  تکنیکهای  از  استفاده  با  نقاشی خط  در 
نقاشی خطوط را جلوه خاصی می دهند. نقاشی خط 
به معنای ساده آن ترکیبی از خوشنویسی و نقاشی 
است که مخاطب را با تلفیقی از هنر مدرن و سنتی 
را در عرصه  امروز آشنا می کند و هنرمند  در دنیای 
وسیعی از نوگرایی قرار می دهد تا بتواند با تکنیکهای 
خلاقانه ای که در این مسیر تجربه می کند، به نوآوری 
این شیوه بپردازد. اکنون رشته نقاشی خط در عرصه 
هنرهای تجسمی جایگاه ویژه ای یافته است و بر تعداد 
خوشنویسانی که به این شیوه مدرن از خوشنویسی 
روی می آورند، افزوده می شود. اما من به هنرجویانم 
فقط خط نستعلیق و خط تحریری تعلیم می دهم. 
من در نمایشگاه های جمعی مختلفی شرکت کرده ام، 
برگزار  پاکستان  در  هم  انفرادی  نمایشگاه  یک  ولی 

کرده ام.
  شما قرآن را هم نوشته اید؟

من سوره های کوچک قرآن را با وضو و خلوص نیت 
نوشته ام و در این باره به هنرجویانم توصیه می کنم که 

با طهارت و وضو نوشتن را آغاز کنند.
درجه  به  تا  ببیند  آموزش  باید  را  خط  نوع  چند  هنرجو    

فوق ممتاز برسد؟
به هنرجو ابتدا خط نستعلیق را تعلیم می دهند که 
سریعتر یاد می گیرد و پس از سالها تمرین و ممارست به 
درجه عالی و ممتاز می رسد. مرحله آخر هم فوق ممتاز 
است که باید یک نستعلیق و کتابت را تکمیل کند و یک 
نوع خط هم مثل »نسخ، یا ثلث« را در حاشیه آموزش 
ببیند تا فوق ممتاز بگیرد که فوق ممتاز همان فوق 

لیسانس است، یعنی به درجه استادی می رسد. 

  برای آخرین بار
ساعت هشت صبح و برای عرض تسلیت در خانه 
او هستم و انگاری وارد یک نمایشگاه خط و نقاشی 
شده ام. چشمم به دیوارها مات مانده است و دو شب 
قبل را از خاطراطم مرور می کنم. نوه تازه به دنیا آمده 
اش در استرالیا و نام او را بسیار زیبا طراحی کرده و 
آن  و  بسازند  طلا  جنس  از  شمایلی  او  برای  داده 
اسم زیبا در قابی مخملین در پیش روی من است و 
کلوچه های بیرجندی با طعم گیاهی و جزغالیه ای را 
دوتایی در جیب من می گذارد و می خندد و می گوید 
و من  بهتر  تو  از  نیست. چه کسی  بد  بخور.  راه  در 
در تاریکی شب خیابان در پشت فرمان اتوموبیلم و 
اشک هایی که روان می شوند و می دانم که دیگر شاید 
نبودنش را به همین نزدیکی حس کنم. اهل بیرجند 
است و خرده ذوقی دارد و خطاط بود و هنرمند زیست 

و هنرمند رفت و در سکوت رفت. 

رئیس خانه تشکل های خراسان رضوی گفت: اگر فقط 
نصف بودجه  کاهش آسیب ها و محدودیت ها، در اختیار 
بخش خصوصی قراردهند، آسیب و محدودیت ها از بین 

می روند.
به گزارش روزنامه صبح امروزمحمد جعفر کروژدهی در 
گفت و گو با این رسانه افزود: آسیب های اجتماعی مانند 
زنجیر به هم پیوسته اند، حلقه طلاق و حلقه کودکان کار 
و حلقه اعتیاد، جدا از یکدیگر نیست. نمی توان مشکل 
فقر  و  کار  کودکان  اعتیاد،  مشکل  حل  از  قبل  را  طلاق 
حل کرد. همه این آسیب ها باید به موازات هم حل شود. 
یک  به  نیاز  اجتماعی  آسیب های  بین  هماهنگی  ایجاد 
متولی خاص دارد. می توان با واگذاری این مسئولیت به 

خانه تشکل های هر استان، آسیب ها را مدیریت کرد.  
نظیر  آسیب ها  سازمان های  متولی  کرد:  تاکید  وی 
از 90 درصد  امداد، بیش  و کمیته  بهزیستی  ستاد دیه، 
بودجه های تخصیصی را صرف هزینه ها و حقوق کارمندان 

خود می کنند و تمام بارشان برعهده خیرین است.
خصوصی  بخش  بــه  ــار  ک اینکه  دلیل  ــزود:  افـ وی 
محول نمی شود این است که برخی دستگاه های اجرایی 
تصور می کنند که از قدرت حاکمیتی آن ها کاسته می شود 
دریافت  هزینه-هایشان  پوشش  برای  بودجه ای  دیگر  و 

نمی کنند. 
وی در آخر افزود: بروکراسی و دیوان سالاری نظام اداری 
ما را فرا گرفته است، امروز به عنوان یک فعال اجتماعی به 
مدیران پیشنهاد می کنم به جای شرکت در جلسات متعدد، 
فردی را تحت عنوان »معاونت جلسه« داشته باشند که به 
تا  و گزارش کار دهد  آن ها در جلسات شرکت کند  جای 
بازدهی عملکرد سازمان افزایش یابد. مدیری که مدام در 

تا  ندارد  وقتی  و  نمی تواند  است  جلسه 
مسایل مطرح شده، را جمع بندی کند. 

نحوه  ــاره  درب ها  تشکل  خانه  رئیس 
آسیب  بــه  بندی  اولــویــت  و  رسیدگی 
در  گفت:  استان  در  اجتماعی  هــای 
اجتماعی،  آسیب های  پروژه های  بحث 
از  شده  اعــلام  اولویت های  به  توجه  با 
کشور،  وزارت  به  استانداری ها  سوی 
کار،  کودکان  پیرامون  سرفصل هایی 
و...تعیین  متکدیان  شهر،  حاشیه 
تصویب  بودجه هایی  آن،  بــراســاس  و 

می شود. 
به  مسایل  از  هریک  افزود:  کروژدهی 
سمن  چند  بین  باید  جزئیات،  فراخور 

جهت بررسی بیشتر تقسیم  شود. متاسفانه در برخی موارد 
شاهد بودیم که با اعلام پروژه ها -نه به عنوان سمن- که 
در جایگاه پیمانکار به تشکل ها نگاه می کردند و به دنبال 
روابطی برای دادن پروژه ها به دوستان هستند. درحالت 
عادی این پروژه ها، به دست سمن هایی که عملکرد خوبی 
داشتند، نمی رسید. چراکه رابطه در کشور ما حرف اول 
را می زند. روابط در حد کم طبیعی است اما گاهی از حد 

عرف و وجدان خارج می شود. 
وی تاکید کرد: چندی پیش یکی از مسئولین شهری به 
من اعتراض کرد که سمن ها طلبکارند! من تاکید کردم که 
سمن پیمانکار نیست که طلبکار باشد، اگر معدودی این 
نگاه را دارند به خاطر این است که شما مدیران آن ها را این 

گونه بار آورده اید و چنین پیشنهاداتی را مطرح کرده اید.
کروژدهی اضافه کرد: سمنی که درآمد ندارد، در قبال 
چنین پیشنهاداتی، مقاومت نمی کند. این شمایید که ما را 
به ورطه فساد می کشانید، سمن غیرانتفاعی و غیرتجاری 
هم  ریال  یک  حتی  می کند  که  کاری  قبال  در  و  است 
نمی گیرد. کمک های مردمی را جمع می کند. از ظرفیت 

و توانمندی خود استفاده می کند. 
رئیس خانه تشکل ها تصریح کرد: یکی از کارهایی که 
موضوعی  ساماندهی  بحث  بود،  نشده  انجام  حال  به  تا 
در  تشکل ها،  خانه  سایت  بود.  سمن ها  ساختارسازی  و 
حدود یک ماه اخیر آماده شد و دیدیم که به بهره برداری 

هم رسید.
سمن  ها  تشکل  خانه  گرفتن  شکل  با  داد:  ادامه  وی 
ها در حوزه کاری تقسیم بندی شدند. باتشکیل کمیته 
کارگروه ها، کارگروه اجتماعی پیرامون آسیب و پیشگیری، 
کارگروه علمی پیرامون کارآفرینی و اشتغال، کارگروه درمان 
پیرامون سلامت و بهداشت، کارگروه فرهنگ و هنر، کارگروه 
محیط زیست و منابع طبیعی، کارگروه 

کــارگــروه  و  معلولین 
شهرستان ها  ــورای  ش
در  خیرین،  کارگروه  و 
هشت بخش مشخص 

شدند. 
افـــــــــزود:  وی 
به  اجتماعی  کارگروه 
و  اعتیاد  زیرشبکه های 
مواد مخدر، پیشگیری 
خشونت،  درمـــان،  و 
امنیت  طلاق،  ازدواج، 
حاشیه  ــی،  ــلاقـ اخـ
ــای  ــض ــی، ف ــن ــی ــش ن

مجازی، کودکان خیابانی، روابط فرا زناشویی و تقسیم شد 
و در هریک کمیته تخصصی تشکیل شد. 

متعدد،  کارگروه های  در  سمن ها  تقسیم  با  گفت:  وی 
می توان به راحتی تعداد سمن های یک کارگروه را در قالب 
سال  چهل  در  که  کاری  کرد،  مشخص  اکسل  فایل  یک 

گذشته انجام نشد، در هشت ماه اخیر انجام شد. 
کروژدهی اذعان کرد: به هریک از سمن ها یک صفحه 
در سایت تخصیص داده شده که به معرفی و بیان عملکرد 
خود بپردازد. بنیاد نیکوکاری ایرانیان به عنوان یک سمن 

اجتماعی دارای 14کارگروه تخصصی است. 
وی گفت: یک مشکلی که وجود دارد این است که بیشتر 
و  به شکل هیئتی  و  ندارند  سمن ها عملا ساختارسازی 
داوطلبانه کار می کنند. در برخی موارد هم این سوال ایجاد 
بزرگی  نام  این سمن هایی که  پرده  می شود که در پشت 

پول هایی  چه  دارنـــد، 
این  مــی شــود،  جابجا 
و  از کجا می آید  پول ها 

به کجا می رود؟ 
کــــــــروژدهــــــــی 
ــان کـــرد:  ــش ــرن ــاط خ
کارآفرینی  درباره  آن ها 
ــی چــیــزی  ــاع ــم ــت اج
با  سمن ها  نمی دانند. 
شروع  هزینه  حداقل 
به کار می کنند و اغلب 
ــای  ــده درآم محل  از 
مردمی هزینه های خود 

را پوشش می دهند. 
وجود  که  ایم  دیده  معدودی  موارد  در  کرد:  تاکید  وی 
خیریه ها نه تنها برای پولشویی که پوششی برای مسائل 
نه  البته  مردمی  نظارت  اگر  معتقدیم  ما  است.  سیاسی 
نظارت حاکمیتی، بر سمن ها نباشد، سرنوشت آن ها مانند 

موسسات مالی و اعتباری خواهدبود . 
وی خاطرنشان کرد: در خانه تشکل ها سعی کردیم تا 
با برگزاری کلاس ها و نشست های تخصصی و پیش رفتن 
به سمت شبکه سازی و  آموزش، سمن ها نسبت به مسایل 
بطور  صورت گیرد.  هم افزایی  تا  آگاهی  یابند،  مختلف 
مثال، سمن ها با رعایت اصول خاص و در شرایط خاصی، 

را  آگاهی  این  اما  معاف اند،  مالیات  از 
امور  کارشناس  یک  از  دعوت  با  ندارند. 
مالیاتی تشریح  مالیاتی، شرایط معافیت 
صرف  چراکه  می شود، 
غیرانتفاعی  عنوان  درج 
اساسنامه  در  خیریه  و 
دلیل بر معافیت سمن ها 

نیست. 
دبیر کارگروه تخصصی 
نهاد  مردم  سازمان های 
آسیب ها  خصوص  در 
اجتماعی  معضلات  و 
بحث  در  ــرد:  ک تصریح 
خاصی  متولی  آسیب ها 
نداریم و باید هر آسیبی 
نهاد  یـــک  ــده  ــه ع بـــر 

خاص باشد. در برخی از آسیب ها خطوط قرمزی داریم. 
این است که بطور مثال در  مشکلی که الان وجود دارد 
زمینه متکدیان، نیروی انتظامی، بهزیستی، شهرداری، 
امنیتی  نهادهای  و  دادگستری  فرمانداری،  استانداری، 

حضور دارند. 
بحث  در  گفت  ما  به  آگــاه  منبع  یک  داد:  ادامــه  وی 
جمع آوری متکدیان، پیمانکارانی با شهرداری ها همکاری 
از  متکدیان  جمع آوری  ازای  به  که  نحوی  به  می کنند، 
این  دوباره  ولی  می کنند  دریافت  مبلغی  شهر،  سرتاسر 

متکدیان به سطح شهر بر می گردند،
گویا  می شود.   هزینه  تخصیصی  بودجه های  اینگونه 
و  از شهرها  نیز  متکدیان  واردات  و  مــواردی صــادرات  در 
شهرستان های دیگر نیز صورت می گیرد، اگر این مساله 

حقیقت داشته باشد باید فکر جدی برای آن برداشت.
کرد:  اضافه  رضوی  خراسان  های  تشکل  خانه  رئیس 
گدایان،  جمع آوری  زمینه  در  که  است  این  امر  حداقل 
باید طرحی جدی ارائه شود و در کارگروه های تخصصی 

بررسی شود. 
وی تاکید کرد: آسیب های اجتماعی مانند زنجیر به هم 
پیوسته اند، حلقه طلاق و حلقه کودکان کار و حلقه اعتیاد، 
جدا از یکدیگر نیست. نمی توان مشکل طلاق را قبل از 
حل مشکل اعتیاد، کودکان کار و فقر حل کرد. همه این 
هماهنگی  ایجاد  حل شود.  هم  موازات  به  باید  آسیب ها 
بین آسیب های اجتماعی نیاز به یک متولی خاص دارد. 
می توان با واگذاری این مسئولیت به خانه تشکل های هر 

استان، آسیب-ها را مدیریت کرد. 
سمن ها،  استقلال  البته  کرد:  خاطرنشان  کروژدهی 
که  اســت  بسیارمهمی  اصــل  و  رکــن 
اعتبار آن ها محسوب می شود. با تعامل 
برطرف  مشکلات  از  بسیاری  سمن ها 
می شود و هم افزایی اتفاق می افتد و به 

هیچ نهاد دولتی هم احتیاجی نیست. 
خراسان  تشکل های  خانه  رئیس 
ــرد: درکــتــاب »چــرا  ــوی اضــافــه ک رض
تشکل ها  می خورند«  شکست  ملت ها 
هستند  کشورها  توسعه یافتگی  نماد 
بر  اجتماعی  آسیب های  درصد   90 و 
کشور  در  سمن   1200 حــدود  دوش 
سمن هاست  سال   1397 سال  است. 
سیاسی  توجه  توجه،  این  امیدوارم  و 
نباشد. چراکه اگر سمن ها رنگ و بوی 
خود  اعتماد  مــردم  بگیرند،  سیاسی 

رانسبت به آن ها از دست می دهند.

سی وهفتمین جشنواره تئاتر فجر بعنوان مهمترین 
که  رسید  پایان  به  درحالی  کشور،  تئاتر  رقابت  عرصه 

5نماینده از خراسان رضوی در آن حضور داشتند.
بخش  در  خونی«  »باغ  و  قو«  »دریاچه  نمایش های 
این  از  داریم  »ما  نمایش های »سردسیر«،  و  ایران»ب« 
خونه میریم« و »رومئو و ژولیت« در بخش ایران »الف«، 

پرچمداران خراسان در این دوره بودند. 
  نگاهی به آثار خراسانی

باله های  شده ترین  شناخته  از  یکی  قو«  »دریاچه 
جهان است که پیوتر ایلیچ چایکوفسکی آهنگساز روسی 
مشهور آن را در سال 1876 نوشت و یک سال بعد، در 
سال 1877 برای اولین بار اجرا شد. امروزه این نمایش 
یکی از شناخته شده ترین نمایش ها در ستایش عشق 
و زیبایی محسوب می شود و برداشت های بسیاری در 
قالب نمایش، فیلم و انیمیشن از آن صورت گرفته است. 
داستانی که صابری از این باله کلاسیک روایت می کند 
رضا  دارد؛  قو«  »دریاچه  اصلی  نسخه  با  تفاوت هایی 
صابری کارگردان شناخته شده تئاتر مشهد در اجرایی 
از  بهره گیری  جای  به  داشت  چایکوفسکی  اثر  از  که 
باله که نیازمند آمادگی جسمانی و تخصص و آموزش 
اجراگران است از حرکات موزون استفاده کرده بود که از 

جذابیت های این نمایش زیبا کم می کرد.
مشهد  از  بشیری  امیر  کارگردانی  به  خونی«  »باغ 
انقلاب  »چهل سالگی  و  دو«  ایران  »مسابقه  بخش  در 
اسلامی« جشنواره تئاتر فجر به روی صحنه رفت. این 
عاشقانه  داستان  یک  دادن  قرار  دستمایه  با  نمایش 
مسجد  در  مردم  کشتار  کردن  بازگو  به  در سال 1314 
کشف  و  لباس  تغییر  به  اعتراض  دلیل  به  گوهرشاد 
حجاب می پردازد.یکی از مهم ترین ویژگی های نمایش 
»باخ خونی« طراحی صحنه آن توسط شهاب افتخاری 
قوت  نقاط  از  بازیگران  بازی  و  بازیگران  انتخاب  است. 
در  بازی  با  پور  پرویز فلاحی  مــی رود.  به شمار  نمایش 
بازی قابل توجهی به خصوص در دو  نقش اردشیرخان 
پرده ابتدایی و انتهایی نمایش از خود نشان می دهد. 
حیرانی و دیوانگی او در آخرین پرده های نمایش به خوبی 
ازکاردرآمده و قابل باور است. کامران تفتی نیز با بازی در 
نقش نریمان افراشته صحنه های چاکرمآب و عاشق پیشه 
را به خوبی صحنه های جاه طلبانه و کاسب کارانه اش بازی 
می کند و اجرای قابل توجهی از ارائه یک مونولوگ قوی در 

پرده مسجد گوهرشاد به نمایش می گذارد.
برداشت از نمایشنامه »رومئو و ژولیت« نوشته »ویلیام 
شکسپیر« تا آن جا آزاد می شود که رومئو را در اسرائیل و 

ژولیت را در فلسطین، پشت دیوار بلند مرزها و قوانین 
سیاسی زندانی کند. اجرای 80 دقیقه ای نمایش »رومئو 
و ژولیت« در سی وهفتمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر 
در حالی در تالار »حافظ« دوسویه روی صحنه رفت که 
بخش هایی از این اجرا به زبان عربی بود و هیچ ترجمه ای 
برای آن انجام نشد و این باعث شد اغلب تماشاگران با 

آن ارتباط برقرار نکنند. صحنه های پر از 
تحرک و 26 بازیگری که از آغاز کار روی 
صحنه حضور داشتند، این اجرا را به 
یکی از اجراهای پُر بازیگر این جشنواره 

تئاتر تبدیل کرد.
میلاد کاشانی »رومئو و ژولیت« را در 
سرزمینی متفاوت خلق کرد و مسعود 
صفری آن را طراحی و کارگردانی کرد. 
اندرون، مهسا ستوده نژاد، منا  ساجد 
بارانی، مهتا قجاوند، علیرضا سعیدی، 
لبیب،  محمدرضا  بخششیان،  مجید 
نینا گودرزی از بازیگران این اجرا بودند.
در نهمین روز جشنواره نیز نمایش 
می ریم«  خونه  ــن  ای از  ــم  داریـ ــا  »م

حسین  کارگردانی  و  آقاجانی  بهزاد  نویسندگی  به 
اکبرپور روی صحنه تماشاخانه ایرانشهر در تالار استاد 
سمندریان رفت. »ما داریم از این خانه می رویم« نمایشی 
٧٠دقیقه  ای است که در دو نوبت18 و 20:45 اجرا شد.

ابهری  مصطفی  کارگردانی  به  »سردسیر«  نمایش 
داستانی مربوط به ١٩6٠ را در کشورهای روسیه و فرانسه 

روایت می کند. 

  19 نامزدی برای نمایندگان خراسان 
نمایندگان خراسان در سی وهفتمین جشنواره تئاتر 
فجر نامزد 19 جایزه شدند که سهم نمایش »دریاچه قو 

بیشتر از دیگران بود.
ایران »الف« حسین اکبرپور برای طراحی  در بخش 
صدای نمایش »ما داریم از این خونه می ریم«، عرفان 
نمایش  موسیقی  برای  مقدم  خاتونی 
»رومئو و ژولیت«، مسعود صفری برای 
ژولیت«،  و  »رومئو  صحنه  طراحی 
در  بازیگری  ــرای  ب طاهری  حسین 
برای  بارانی  مونا  »سردسیر«،  نمایش 
ژولیت«،  و  »رومئو  نمایش  در  بــازی 
نمایش  در  بازی  برای  آلاداغی  منیره 
برای  کاشانی  میلاد  »ســردســیــر«، 
نگارش نمایشنامه »رومئو و ژولیت« و 
مسعود صفری برای کارگردانی نمایش 
»رومئو و ژولیت« نامزد دریافت جایزه 

شدند.
در بخش ایران »ب« نیز حسام الدین 
صدای  طراحی  ــرای  ب انوشیروانی 
نمایش  نورپردازی  برای  کریمی  قو«، محمود  »دریاچه 
»دریاچه قو«، مینا لطفی برای طراحی حرکات »دریاچه 
قو«، رویا حشمتی برای طراحی گریم »دریاچه قو«، میلاد 
قنبری برای موسیقی »دریاچه قو«، زهرا کاظمی برای 
طراحی لباس »دریاچه قو«، عاطفه پوربهرام برای بازی در 
»دریاچه قو«، ستایش رجایی نیا برای بازی در »دریاچه 
قو«، رضا صابری برای نگارش نمایشنامه »دریاچه قو« و 

بازهم رضا صابری برای کارگردانی »دریاچه قو« در لیست 
نامزدهای نهایی جشنواره امسال هستند.  

طراحی  برای  نیز  افشار  محمد  نیز  پوستر  بخش  در 
دریافت جشنواره  نامزد  »ال کلاسیکو«  نمایش  پوستر 

شد.
  برگزیده ها

شب گذشته آیین اختتامیه جشنواره امسال تئاتر فجر 
برگزار شد و برگزیدگان جوایز خود را دریافت کردند که 

خراسانی ها مثل هرسال دست پر به خانه بازگشتند.
محمد افشار برای طراحی پوستر نمایش »ال کلاسیکو« 
حائز رتبه سوم شد و میلاد قنبری برای موسیقی نمایش 

»دریاچه قو« بعنوان برگزیده معرفی شد.
برای  اکبرپور  حسین  به  صــدا  طراحی  دوم  رتبه   
نمایش »ما داریم از این خونه میریم« رسید. در بخش 
ایران »الف«، مونا بارانی برای نمایش »رومئو و ژولیت« 
و  در بخش ایران »ب« ستایش رجایی نیا برای نمایش 
»دریاچه قو« عناوین برتر را از آن خود کردند و عاطفه 
پوربهرام نیز برای نمایش »دریاچه قو« بعنوان برگزیده 
معرفی شد. این پایان کار »دریاچه قو« نبود و رضا صابری 
برای کارگردانی این تئاتر برگزیده شد. تینا لطفی نیز برای 
طراحی حرکات این نمایش، بعنوان برگزیده معرفی شد. 
همچنین محمود کریمی برای نورپردازی و رویا حشمتی 
برای گریم نمایش »دریاچه قو« جایزه نفر برتر را دریافت 
کردند.در بخش ایران »الف« مسعود صفری برای طراحی 
صحنه نمایش »رومئو و ژولیت« مقام برتر را از آن خود 
کرد. عرفان خاتونی مقدم نیز برای موسیقی این نمایش 

برگزیده معرفی شد. 

فرهنگ و هنر 5 4جامعه s o b h e . e m r o o z . n e w s @ g m a i l . c o mW w w. s o b h e - e m r o o z . i rW w w. s o b h e - e m r o o z . i r s o b h e . e m r o o z . n e w s @ g m a i l . c o m

نمایش های »دریاچه قو« 
و »باغ خونی« در بخش 
ایران»ب« و نمایش های 

»سردسیر«، »ما داریم 
از این خونه میریم« 

و »رومئو و ژولیت« 
در بخش ایران »الف«، 

پرچمداران خراسان در 
این دوره بودند

,,

آیین اختتامیه سی وهفتمین جشنواره تئاتر فجر برگزار شد؛

پایان شیرین با 13 جایزه برای خراسانی ها 
خبرخبر

هنرنمائی گروه موسیقی سنتی داروگ 
سبزوار در کشورهای اسلوونی و کرواسی

کشورهای  در  سبزوار  داروگ  سنتی  موسیقی  گروه 
و اصیل  با اجرای موسیقی سنتی  و کرواسی  اسلوونی 
و  به موسیقی سنتی  را  این کشورها  نگاه مردم  ایرانی، 

اصیل ایرانی جلب کرد.
افتخار موسیقی سنتی  پر  از هنرمندان  رضا سیدنیا 
سبزوار و سرپرست گروه داروگ به همراه اعضای این گروه 
در کشورهای اسلوونی و کرواسی به اجرای برنامه پرداخت 
و با اجرای کنسرت های موسیقی سنتی، پنجره جدیدی 
این  مردم  روی  به  را  ایرانی  اصیل  و  سنتی  موسیقی  از 

کشورها گشود.
به  سبزوار  داروگ  موسیقی  گــروه  کنسرت  ــرای  اج
سرپرستی حمید رضا سیدنیا در شهر لیوبلیانا پایتخت 
کشور اسلوونی که با حضور سفیران کشورهای مختلف و 
مقامات و مسولین و مردم کشور اسلوونی برگزارگردید مورد 

استقبال حاضران قرارگرفت.
همچنین گروه داروگ در شهر ماریبور اسلوونی نیز به 
اجرای برنامه پرداخت و درمجموع درطول مدت اقامت 
خود دراین کشور ٥ اجرا داشت که سالنهای محل اجرای 
از  این گروه درتمام طول مدت برگزاری کنسرت، مملو 
علاقمندان به موسیقی سنتی و اصیل ایرانی بوده و با 

استقبال خوب و قابل ملاحظه ای مواجه گردید.
کشور  پایتخت  زاگرب  درشهر  داروگ  گروه  همچنین 
کرواسی نیز با اجرای دو برنامه با استقبال و تشویق کم 
نظیر مردم و علاقمندان به هنر ایران دراین کشور مواجه 

گردید .
برنامه  ازاجرای  داروگ پس  گروه  اعضای  و  سرپرست 
دردو کشور اسلوونی و کرواسی به دعوت میزبان سری هم 
ازکشور ایتالیا و شهر بندری ونیز زدند و یک روز هم دراین 

کشور اقامت داشتند.
یادآوری می شود گروه داروَگ با هدف شناساندن هنر 
اصیل و سنتی ایران در سال 78 توسط حمید رضا سیدنیا 
درسبزوار تشکیل شد. از آغاز شکل گیری گروه تصمیم 
اعضا بر آن بوده است که وظیفه فرهنگی خود را در قبال 
بزرگان فرهنگ و ادب ایران زمین، در حد توانایی گروه 
به انجام رساند. در این راستا اجراهایی در قالب یادواره و 
نکوداشت بزرگانی چون ابوالفضل بیهقی، حافظ، سعدی، 
مولوی، فردوسی، حاج ملاهادی سبزواری، استاد پرویز 

مشکاتیان، استاد منصور نریمان و… برگزار نموده است.
تاکنون اعضای این گروه در کشورهای مختلفی مانند: 
سوئیس، مقدونیه، کره جنوبی، اروگوئه، برزیل و افغانستان 

و اسلوونی و کرواسی  به اجرای موسیقی پرداخته اند.
سیدنیا،  حمیدرضا  از:  عبارتند  داروگ  گروه  اعضای 
سعید سید نیا، میلاد سید نیا، احسان نادریان، مجید 

نقیب زاده، امین بهمن صفار و فائزه مهرگان

رئیس اسبق انجمن هنرهای نمایشی خراسان رضوی:
در  استان  شهرستان های  حضور  عدم 

جشنواره تئاتر فجر نگران کننده است

رئیس اسبق انجمن هنرهای نمایشی خراسان رضوی 
گفت: امسال  و سال گذشته در جشنواره تئاتر فجر، استان 
خراسان رضوی نماینده ای از شهرستان ها نداشته و این 
زنگ خطری است برای مسئولان که باید آسیب شناسی 

و برطرف شود.
علی روحی در رابطه با آثار راه یافته به سی وهفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر گفت: امسال خوشبختانه 
شاهد حضور خوبی در جشنواره هستیم؛ آثار قابل قبولی 
از نسل جوان و پیشکسوتان خراسان رضوی در جشنواره 
از  راه یافته  آثار  درخشش  شاهد  ساله  هر  دارد؛  حضور 
خراسان رضوی به جشنواره هستیم؛ امسال هم امیدواریم 
بخش های  در  شدن  برگزیده  و  درخشش  این  شاهد 

مختلف جشنواره باشیم.
وی افزود: اثار راه یافته غالبا پیش تر در مشهد به روی 
صحنه رفته اند و ارتباط خوبی با مخاطبان خود گرفته اند؛ 
این اتفاق مبین کیفیت قابل قبول این آثار است؛ نمایش 
نباید خاص جشنواره کار شود. آثار راه یافته به کارگردانی 
حسین  صابری،  رضا  بشیری،  امیر  صفری،  مسعود 
اکبرپور، مصطفی ابهری و محمد نقابی آثار با کیفیتی 
هستند و امیدواریم نمایندگان استان، در جشنواره خوب 
بدرخشند و بتوانیم در بخش فرهنگی- هنری کشور نقش 

به سزایی داشته باشیم.
رئیس اسبق انجمن هنرهای نمایشی در رابطه با حضور 
کم رنگ تر خراسان رضوی در جشنواره فجر نسبت به سال 
گذشته تصریح کرد: یکی از دلایل این است که برخی از 
کارگردانان استان، اجرای عمومی را بر شرکت در جشنواره 
ارجح دانستند و اثر خود را در جشنواره شرکت ندادند؛ 
نمایش هایی که در مشهد اجرا می شوند از نظر کیفیت و 

گیشه، بعد از تهران در جایگاه اول قرار دارند.
وی اظهار کرد: با توجه به اینکه بخشی از فرایند داوری 
آثار سلیقه ای و بخشی رقابت با آثار دیگر است، نمی توان 
بدون اطلاع از سایر نمایش ها درباره موفقیت نمایندگان 
استان در جشنواره، به طور قطعی اعلام نظر کرد؛ اما 
آثار  امیدواریم مانند سال های گذشته شاهد درخشش 

راه یافته از استان خراسان رضوی باشیم.
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سرویس اجتماعی

در موارد معدودی دیده 
ایم که وجود خیریه ها 

نه تنها برای پولشویی 
که پوششی برای 

مسائل سیاسی است. 
ما معتقدیم اگر نظارت 

مردمی البته نه نظارت 
حاکمیتی، بر سمن ها 

نباشد، سرنوشت آن ها 
مانند موسسات مالی و 

اعتباری خواهدبود 

,,
سازمان های  متولی 

آسیب ها نظیر ستاد 
دیه، بهزیستی و کمیته 

امداد، بیش از 90 درصد 
بودجه های تخصیصی 

را صرف هزینه ها و 
حقوق کارمندان خود 

می کنند و تمام بارشان 
برعهده خیرین است.

,,

علوم  صــرع  ــد  واح مسئول 
علوم  دانشگاه  بالینی  اعصاب 
پزشکی مشهد از بکارگیری روش 
های نوین تشخیصی و درمانی در حوزه بیماری های 

علوم اعصاب در این دانشگاه خبر داد.
بخش  انــدازی  راه  به  اشاره  با  فرزادفر  محمدتقی 
بیمارستان  همکف  طبقه  در  بالینی  اعصاب  علوم 
610 تختخوابی امام رضا )ع( افزود: هدف از تاسیس 
و  تشخیصی  نوین  های  روش  کارگیری  به  بخش  این 
شامل  اعصاب  علوم  های  بیماری  حوزه  در  درمانی 
صرع ، بیماری های حرکتی و التهابی سیستم اعصاب 

مرکزی می باشد.
دانشگاه  اعصاب  و  مغز  گروه  علمی  هیات  عضو 
بخش  این  در  اینکه  بیان  با  مشهد   پزشکی  علوم 

الکتروانسفالوگرافی  ویدئو  دستگاه  صرع  حوزه  در 
ویدئو  کــرد:  نشان  خاطر  اســت،  شده  ــدازی  ان راه 
الکتروانسفالوگرافی شامل ثبت مداوم نوار مغز همراه 
با ثبت ویدئویی حرکات و رفتار بیمار مظنون به صرع 
شامل  ویدئوالکتروانسفالوگرافی  کاربردهای  و  است 
بندی  طبقه  کاذب،  تشنج  از  واقعی  تشنج  افتراق 
انواع تشنج، تعیین دفعات تشنج روزانه در بیمار ) در 
نیستند  گاه  آ تشنجات  میزان  به  نسبت  که  بیمارانی 
( و در بیمارانی که به داروی ضد صرع مقاوم باشند 
می  صرع  جراحی  انجام  جهت  صرع  کانون  تعیین 

باشد.
فرزادفر تصریح کرد: در آینده نزدیک نیز  عمل های 
جراحی اعصاب نوین نیز به مجموعه ی خدمات این 

بخش اضافه خواهد شد.

دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
گفت:  مشهد  پزشکی  عــلــوم 
اقدامات تشخیصی آزمایشگاهی در 
حال حاضر وضعیت مطلوبی دارد و 70درصد تشخیص 

بیماری ها با کمک پاراکلینیک انجام می شود. 
محمد مهدی اجتهادی در حاشیه دومین کنفرانس 
علمی حکیم جرجانی )آزمایشگاه و تومور های بدخیم 
ویروسی( افزود: بیماری هایی مانند سرطان که ناشی 
در  مهم  موضوعات  از  یکی  است  ژنتیکی  مشکلات  از 
خدمات پاراکلینیکی به شمار می رود. وی با بیان اینکه 
در سال های اخیر به دلیل تغییر در سبک زندگی بیماری 
سرطان رو به افزایش است تصریح کرد: علاوه بر عوامل 
به سرطان نقش  ابتلا  بر  نیز  ژنتیکی، مسائل محیطی 
تعیین کننده ای دارد. رییس دومین کنفرانس علمی 

حکیم جرجانی با رویکرد علوم آزمایشگاهی و تومورهای 
محیطی  عوامل  کــرد:  نشان  خاطر  ویروسی  بدخیم 
ارتباط  فرد  یک  خاص  جغرافیایی  و  بومی  وضعیت  با 
نزدیک دارد حتی تغذیه فرد نیز درمان متفاوتی را می 
طلبد.  اجتهادی با اشاره به اینکه شرح حال گیری یکی 
پارامترهای مهم در درمان مناسب فرد است، اظهار  از 
در  ها  آزمایشگاه  در  تشخیصی  اقدامات  امــروزه  کرد: 
شرایط خوبی قرار دارد. مدیر گروه ژنتیک دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد نیز با اشاره به اینکه جامعه آزمایشگاهیان 
بالینی خراسان رضوی با همکاری گروه ژنتیک پزشکی 
دانشکده پزشکی این همایش را برگزار نمود، اظهار کرد: 
علمی  سطح  داشتن  نگه  روز  به  همایش  این  از  هدف 
همکاران علوم آزمایشگاهی است تا مسائل مختلف در 

حیطه علوم آزمایشگاهی مورد بررسی قرار گیرد. 

مشهد  فرمانداری  سرپرست 
جمعیت  رشد  زیاد  نرخ  گفت: 
روستاهای  بــه  رســانــی  خدمت 
کرده  مواجه  مشکل  با  و  کند  را  کلانشهر  این  حریم 

است.
شنبه  روز  نیت  خــوش  حیدر  ایرنا،  ــزارش  گ به 
افزود: 68 روستا در حریم شهر مشهد قرار دارد که 
علاوه بر اینکه بافت شهری پیدا کرده اند توقعات و 
به محیط شهری  بافت روستایی  از  نیز  آنها  نیازهای 

است. یافته  ارتقا 
وی اظهار داشت: در حالی که نرخ رشد جمعیت 
نرخ  این  است  درصد  دهم   6 استان  این  روستایی 
متوسط  طور  به  مشهد  شهرستان  روستاهای  در 
3.5 درصد و در برخی روستاهای حریم مشهد 13 

درصد است.
ناگهانی  افزایش  و  بسیار  مهاجرت  گفت:  وی 
های  دستگاه  مشهد  حریم  مناطق  در  جمعیت 
و  بودجه  کمبود  با  را  شهرستان  این  رسان  خدمت 
و  گاز  آب،  جمله  از  مختلف  خدمات  تامین  نظر  از 

با مشکل مواجه کرده است. بهداشت 

مسئول واحد صرع دانشگاه علوم پزشکی مشهد خبر داد:

70 درصد تشخیص بیماری ها با کمک پاراکلینیک انجام می شودبه کار گیری روش های نوین تشخیص و درمان
سرپرست فرمانداری مشهد:

رشد جمعیت خدمت رسانی به روستاهای مشهد را کند کرده است

یادداشت
منظور از تربیت جنسی چیست؟

سارا زارعی
متخصص آموزش و ارتقای سلامت

منبع: خبرآنلاین
اینکه انسان موجودی چند بعدی  تربیت به جهت 
یکی  هم  جنسی  تربیت  و  دارد  مختلفی  ابعاد  است 
گردد.  می  بر  جنسی  بعد  به  که  است  مهم  ابعاد  از 
ها  ظرفیت  بارورکردن  و  رشد  یعنی  جنسی  تربیت 
و  سکچوالیتی  بعد  به  که  آنچه  هر  استعدادهای  و 

جنسی انسان مربوط می شود. 
در طی این فرآیند فرد به درک درستی از جنسیت، 
نقش جنسیتی و جنسی خود می رسد و سکچوالیتی 
شود.  می  هدایت  هدفمند  و  درست  مسیر  در  وی 
علاوه بر دستیابی به درک صحیح، نگرش فرد نسبت 
نیز  و  به طور درستی ساخته شده  نیز  این مسائل  به 
جنسی  رفتار  مدیریت  برای  لازم  توانمندی  به  فرد 
حتی  و  مختلف  موقعیت های  در  خود  از  حفاظت  و 
از  باید  جنسی  تربیت  یافت.  خواهد  دست  خطرساز 
و  شود  داده  قرار  کودک  مراقبتی  برنامه  در  تولد  بدو 
والدین و یا مربیان مهد باید دوره های آموزشی لازم در 

این زمینه را بگذرانند.
پیش  اشتباه  این  افراد  برخی  برای  اوقات  بعضی 
می آید که وقتی صحبت از آموزش جنسی می شود، 
برقراری  نحوه  دادن  یاد  منظور  که  کنند  می  فکر 
رابطه جنسی به نوجوان است. این برداشت نادرست 
بوده و ریشه آن در نگاه محدود، تنگ نظرانه و صرفاً 
جنسی  آموزش  محوریت  است.  جنسی  مسائل  به 
از  صحیح  درک  ایجاد  بر  جنسی  تربیت  همانند  نیز 
و  صحیح  دانش  کسب  جنسی،  بعد  و  سکچوالیتی 
نگرش مثبت نسبت به این مسائل و نیز توانمند کردن 
نوجوان برای مدیریت رفتار جنسی و حفاظت از خود 
و نیز بهره مندی از رشد مطلوب جنسی و برخورداری 
استوار  وجــودی  بعد  این  به  نسبت  مثبت  حس  از 
از  نوجوان  برخورداری  جنسی،  آموزش  لازمه  است. 
مرحله  و  سن  با  متناسب  و  علمی  صحیح  اطلاعات 
بلوغ وی است که این کار در وهله اول بر عهده والدین 
سایر  که  چند  هر  است.  مدارس  مربیان  و  معلمان  و 
و  موثر  زمینه  این  در  توانند  می  نیز  جامعه  نهادهای 

کارآمد باشند.

پیشنهاد رئیس خانه تشکل های خراسان رضوی از رفع آسیب های اجتماعی:

نصف بودجه دولتی را به تشکل ها بدهند
کروژدهی: بیشترین میزان بودجه سازمان های حمایتی دولتی صرف پرداخت حقوق به پرسنل می شود در حالی که تامین هزینه ها به عهده خیرین است

از خجالت آب شدم
پشیمان شده بودم و خودم را لعن و نفرین می کردم 
دخترش  و  مــان  ــروس  ع به  فرصتی  چنین  اگــر  که 

نمی دادم این طوری نمی شد...
 خسته و کلافه شده بودم. دیگر نمی توانستم تحمل 
کنم. تصمیم خودم را گرفتم، وسایلم را جمع کردم و به 

خانه برادرم رفتم.
 او همیشه می گفت مثل یك شیر پشت سرم ایستاده 

و هر موقع امر کنم شاخ های شوهرم را می شکند.
شیر  هم  مرا  معروف  قول  به  حرف ها  این  با  بــرادرم 
می کرد تا در برابر شوهرم قد علم کنم و به باوری غلط، 

حق خودم را از او بگیرم.
تکیه  او  به  و می توانم  برادرم هست  که  بود  دلم گرم 
کنم.  به همین دلیل هیچ وقت در زندگی مشترك مان 
کوتاه نیامدم  و از روز اول حرف ها و نظر و خواسته ام را 

با دعوا و مرافه به کرسی نشاندم.
چند بار هم که دعوای مان بالا گرفت برادرم زنگ زد 
با توپ و تشر او را سرجایش نشاند. خوشحال بودم  و 
که شریك زندگی ام جرئت نمی کند حرفی بزند  و این 
طوری حداقل حساب کار دستش می آید  و می فهمد 
که من تنها و بی پناه نیستم. متاسفانه آخرین باری که 
جر و بحث مان شد به سیم آخر زدم و گفتم: تکلیفم را 
روشن می کنم. من با اتوبوس به مشهد آمدم و دو سه 

روزی خانه برادرم بودم.
سرم  پشت  جــدی  خیلی  اول  روز  همسرش  و  او 
ایستادند  و می گفتند: حساب شوهرت را کف دستش 

می گذاریم.
 اما از فردای آن روز،  رفتار و حرکات همسرش تغییر 
کرد. عروس مان با طعنه می گفت: می خواهی طلاق 
به سرنوشتت گند زدی سربار  آن که  از  بعد  و  بگیری  

دیگران بشوی؟«

حرفش را نشنیده گرفتم  چون اصلا حال و حوصله 
این حرف ها را نداشتم.  اما او گفته اش را تکرار می کرد 
ناخودآگاه  گرفت  توهین  باد  به  را  شوهرم   وقتی  و 
عصبانی شدم. انگار با گفته هایش مرا به  آتش کشیده 
بود. یك لحظه قیافه شوهرم  در ذهنم مرور می شد  و 

دلم برایش می سوخت.
این حق شوهرم نبود که همسر برادرم  و حتی  برادر 
به خودشان اجازه  ام  که دختری نوجوان است   زاده 
بدهند پشت سرش هر چه دلشان می خواهد بگویند  و 

شخصیتش را لگدمال کنند.
 پشیمان شده بودم و خودم را لعن و نفرین می کردم 
که اگر چنین فرصتی به عروس مان و دخترش نمی دادم 
به این راحتی  توهین نمی کردند. حالم حسابی گرفته 
برای  و  برداشتم  را  همراهم  تلفن  گوشی  بود.  شده 

شوهرم یك پیامك فرستادم  که خیلی دوستش دارم.
 جوابم را نداد  و البته باز هم به او حق می دادم  که از 

دستم ناراحت  و دلگیر باشد.
روز بعد زنگ زد و گفت دنبالم آمده و پشت در خانه 
برادرم است. از خوشحالی می خواستم بال در بیاورم. با 
عجله در خانه را به روی او گشودم. خسته و بی حوصله  
به نظر می رسید  و وقتی با هم رو در رو شدیم با لبخندی 
به طعنه گفت: »حالا دیگر تنها به مسافرت می آیی و 

یادت هم نمی آید شوهر هم داری.«
کمی جلو رفتم تا با او صحبت کنم چون نمی خواستم 
خانواده برادرم بفهمند چه می گویم. ولی برادرم که از 
و  آمد   پایین  بلافاصله  می کرد  مان  نگاه  پنجره  پشت 

برایش شاخ و شانه کشید.
کم  نمی خواست  شوهرم  سرگرفت.  دعــوا  ــاره  دوب  
بیاورد  وقتی از درخانه بیرون می رفت برایم خط و نشان 
را  همدیگر  دادگاه  در  زودی  »به  می گفت  و  می کشید 

می بینیم.«
 با این وضعیت اوضاع خیلی به هم ریخت. از کرده 
خودم پشیمان  شده بودم و نمی دانستم چه کار کنم.  
برادرم هم غیرتی شده بود و می گفت اجازه نمی دهد 

به خانه ام برگردم.
از طرفی همسرش  راه می رفت و با نیش و کنایه مراه 

باد تمسخر می گرفت.
قدر  این  چرا  که  کردم  گلایه  مان  عروس  از  وقتی 
شخصیت و غرورم  را به تمسخر می گیرد دستم را گرفت 
تا من بفهمم  را داشته   این رفتار  از روی عمد  و گفت 
نباید زندگی ام را سر زبان ها بیندازم و حرمت شوهرم 

را از بین ببرم.
راهنمایی همسر  با  از خجالت آب می شدم.  داشتم 

رضوی  خراسان  پلیس  آرامش  مشاوره  مرکز  به  برادرم 
آمدم و خوشبختانه جلسه مشاوره خیلی خوب بود.

چقدر  می فهمم  حالا  کردیم.  دعوت  هم  را  همسرم 
اشتباه هایی  هم  شوهرم   البته  می کردم.  فکر  اشتباه 

دارد و باید خودش را اصلاح کند.
 امیدوارم بتوانیم از این به بعد راز و رمز زندگی مان 
مان  آینده  و  فکر سرنوشت  به  بیشتر  و  کنیم   را حفظ 

باشیم.
گفتگو با کارشناس:

ماجرا  این  باره  در  راد«  موسوی  مجید  »سید  دکتر 
ی  زوج ها  زندگی  در  مشکلات  بزرگترین  از  می گوید: 
جوان دخالت خانواده هاست که اختلافات را شعله ور 
می کند اما اگر بدانید چگونه با دخالت خانواده همسر 

مدیریت  و  داده  کاهش  را  آن  می توانید  کنید  برخورد 
کنید.  

رضوی  خراسان  پلیس  آرامش  مشاوره  مرکز  رئیس 
افزود: تصویر اینکه خانواده همسر در زندگی مشترک 
دخالت کنند برای همه زجر آور و ناراحت کننده است 

ونتیجه سویی خواهد داشت.
 بنابر این هنگام دخالت خانواده در مسائل زندگی، 
جواب  و  همسر  خانواده  با  برخورد  انتخاب،  بدترین 
دادن به آنان است که موجب از بین رفتن حرمت ها و 

احترام افراد می شود.
بی شك  برای کاهش میزان دخالت خانواده همسر 
باید سطح  روابط را تنظیم و مشخص کنیم.البته برای 
این کار لازم نیست رفت و آمدها را قطع یا کاهش دهید 

بلکه زمان حضور در خانه آنان را کم کنید.
این مدرس مهارت های زندگی افزود: زن و شوهر ها 
با مذاکره و گفتگوی  را  باید بنشینند و سوء تفاهم  ها 
دوستانه حل و فصل کنند نه آن که با تهدید و خط و 
نشان کشیدن و راه رفتن روی اعصاب همدیگر،  قطع 

رابطه کنند.
جوان  زوج هــای  که  هماین  دیگر  کلیدی  نکته  یك 
از  قول  نقل  صورت  به  را  شان  گذاری های  گله  نباید 

همسرخود بکار ببرند.
از خود شروع کنیم:

است  بهتر  گفت:  راد«  موسوی  مجید  سید  دکتر» 
و  همسرمان  خــانــواده  نه  دهیم  تغییر  را  خــودمــان 
جوان  خانم  نیز  ماجرا  این  باره  این  در  را.   همسرمان 
باید تغییر را از خود شروع کند و بسیاری از رفتار های 
نسبت  خاطر  به  نیز  را  خانواده  مشکل  بدون  یا  مثبت 
دادن آن ها به نیتی بد، رفتار های آزار دهنده و غیر قابل 

تحمل تلقی نکند.
پس برای کاهش احساسات ناخوشایند خود و البته 
داشتن دیدی منصافه، از نسبت دادن های ناخوشایند 
خانواده همسر به نیت بد دوری کرده و در عوض سعی 
بین  دیدگاه  تفاوت  و  فرهنگی  اختلاف  موضوع  کنید 

خود و خانواده را همیشه در نظر باشید.
و نکته پایانی این که اتفاق های نا خوشایند و فاش 
کردن اسرار و مشکلات زندگی مشترک برای آشنایان و 
دوستان به هیچ وجه کاردرستی نیست و زوج های جوان 
خانواده  از  بیرون  را   خود  مشکلات  کنند  سعی  باید 
نبرند، گاهی یك سری اختلاف ها ریشه در ویژگی های 
شخصیتی و رفتاری خاص زوج ها دارد و بهتر است آنها 
به مراکز مشاوره مراجعه کرده و راه حل منطقی و درست 

برای حل این اختلاف ها و مشکلات پیدا کنند.

گزارشخبر

چندی پیش یکی از 
مسئولین شهری به من 

اعتراض کرد که سمن 
ها طلبکارند! من تاکید 

کردم که سمن پیمانکار 
نیست که طلبکار باشد، 
اگر معدودی این نگاه را 
دارند به خاطر این است 
که شما مدیران آن ها را 
این گونه بار آورده اید 
و چنین پیشنهاداتی را 

مطرح کرده اید

یک مشکلی که وجود ,,
دارد این است که 

بیشتر سمن ها عملا 
ساختارسازی ندارند 

و به شکل هیئتی و 
داوطلبانه کار می کنند. 
در برخی موارد هم این 

سوال ایجاد می شود 
که در پشت پرده این 

سمن هایی که نام بزرگی 
دارند، چه پول هایی 
جابجا می شود، این 

پول ها از کجا می آید و 
به کجا می رود؟ 

,,

ارشاد  و  فرهنگ  اداره  رئیس 
جشنواره  گفت:  گناباد  اسلامی 
با حضور  موسیقی خاتون خورشید 
هنرمندانی از شهرستان های تربت حیدریه، رشتخوار، 
و  سنتی  پــاپ،  بخش  سه  در  گناباد  و  مــه ولات  زاوه، 
مقامی به میزبانی گناباد در محل سالن فرهنگ و ارشاد 

اسلامی این شهرستان برگزار شد.
هفته  سومین  کرد:  اظهار  مهدوی مقدم  حمیدرضا 
تا نهم  و  آغاز شد  از سوم اسفند  فرهنگ و هنر گناباد 
هفته  این  در  داشت،  خواهد  ادامه  جاری  ماه  اسفند 
برنامه های متنوع فرهنگی و هنری اجرا خواهد شد که 
از جمله می توان به گشایش نمایشگاه آثار خوشنویسی 
خواجه اختیار منشی گنابادی و آثار نقاشی رنگ روغن 

و خوشنویسی جشنواره خاتون خورشید را اشاره کرد. 

گناباد  هنر  و  فرهنگ  هفته  برگزاری  از  هدف  وی 
را ارائه آثار هنری و ایجاد زمینه های خلق و تولید آثار 
هنری جدید در رشته های مختلف به مردم ذکر کرد و 
ادامه داد: از آن جایی که هنرمندان دارای روح لطیفی 
خلق  روی  بر  می تواند  صمیمی  جو  داشتن  هستند، 
بهتر آثار آن ها تاثیرگذار باشد؛ قطعا برگزاری این برنامه 
بر  می تواند  هنرمندان  حضور  و  مسئولان  همراهی  با 

کیفیت و کمیت آثار آن ها مؤثر باشد.

با  چیدمان  گروهی  نمایشگاه 
در  می«  پلاس  »اینستال  عنوان 
گشایش  هنر  چهارسوق  نگارخانه 

خواهد شد.
»اینستال  عنوان  با  چیدمان  گروهی  نمایشگاه 
پلاس می« از روز یکشنبه پنجم اسفندماه در نگارخانه 

چهارسوق هنر افتتاح خواهد شد.
در این نمایشگاه گروهی چیدمان، آثار طاهره ایرانی، 
علی  بختیاری،  معصومه  ایمن،  فائزه  امینی،  نجمه 
بیهقی، فاطمه پرندوش، منیره پهلوان، حافظه جوادزاده 
پیمان  رضاپور،  فرزانه  حشمتی،  سمانه  طباطبایی، 
شاه نعمت ا...ی و فرحناز شایسته فرد به نمایش گذاشته 

خواهد شد.
سحر عیدی، نرگس عبدا...ی، نیلوفر عسل علیزاده، 

الهام علینژاد، ندا عظیمی، فرشته غیور، صدیقه کفاش، 
دیگر  از  نورا  الناز  و  نیک دل  نعیمه  مظفرمقدم،  مهتاب 
هستند.  چیدمان  گروهی  نمایشگاه  این  هنرمندان 
بر  امینی  نجمه  را  نمایشگاه  این  کیوریتوری  همچنین 
عهده دارد و زینب نصر اصفهانی نیز استادراهنمای آثار 

این دانشجویان است.
نمایشگاه گروهی چیدمان »اینستال پلاس می« از روز 
یکشنبه، پنجم اسفند آغاز خواهد شد و تا نهم اسفندماه، 
در دو نوبت صبح و عصر، از ساعت 9 الی 13 و 16 الی 
علی  سلطان  سالن  هنر،  چهارسوق  نگارخانه  در   19

مشهدی پذیرای بازدیدکنندگان و علاقه مندان است.
بازدبد از این نمایشگاه گروهی چیدمان برای عموم آزاد 
و رایگان است. نگارخانه چهارسوق هنر در ضلع غربی 

بوستان کوهسنگی واقع شده است.

با حکمی از سوی معاونت 
کل  اداره  سینمایی  و  هنری 
خراسان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
اداره  رئیس  باباخانی«  »محمدرضا  رضوی 

شد. استان  نمایشی  هنرهای 
به گزارش ایسنا- منطقه خراسان، با حکمی 
و  هنری  معاونت  محمدی،  محمدرضا  سوی  از 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  سینمایی 
به  باباخانی«  »محمدرضا  رضــوی،  خراسان 
استان  نمایشی  هنرهای  اداره  ریاست  سمت 

شد. منصوب  رضوی  خراسان 
ریاست  طباطبایی«  »حجت  این  از  پیش 
و  فرهنگ  کل  اداره  نمایشی  هنرهای  اداره 

بر عهده داشت. را  ارشاد اسلامی 
چون  سمت هایی  باباخانی«  »محمدرضا 
و  فرهنگ  کل  اداره  ایثارگران  امور  در  مشاور 
مسئولیت  و  رضوی  خراسان  اسلامی  ارشاد 
جشنواره  پانزدهمین  پشتیبانی  و  مالی  کمیته 

دارد. کارنامه خود  در  را  فجر مشهد  فیلم 

»اینستال پلاس می« در چهارسوق هنرسومین هفته فرهنگ و هنر گناباد آغاز شد
با حکمی از سوی معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی؛

»محمدرضا باباخانی« رئیس اداره هنرهای نمایشی استان شد

ارشاد اسلامی گفت: در اجرا  و  وزیر فرهنگ 
پویایی جریان هنری شاهد  و حضور مخاطبان 
پیش  را  صحنه  خلاقانه  جدید  نسل  و  هستیم 

می برد.
آیین  در  شب  شنبه  صالحی  عباس  سید 
بین المللی  جشنواره  هفتمین  و  سی  اختتامیه 
شد،اظهار  برگزار  وحــدت  تــالار  در  فجر  تئاتر 
اختتامیه جشنواره  در  بسیار خرسندم  داشت: 
تئاتر فجر در کنار پیشکسوتان و جوانان حضور 

دارم.
را  ویژگی  این  نمایشی  هنر  کرد:  تصریح  وی 
دارد که در ارتباطی زنده تجربه وجودی هنرمند 
را با مخاطب به اشتراک بگذارد و مخاطب این 

تجربه را حس و ارتباط برقرار می کند.
بیان  با  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو 
های  دهــه  در  ــران  ای در  نمایشی  هنر  اینکه 
که مرهون  پیوستگی داشته است  و  اخیر رشد 
هنرمندان جدید و قدیم هستیم،تاکیدکرد: هم 
در حوزه اجرا عناوینی را مشاهده می کنیم که 
مرهون همت هنرمندان تئاتر است و جشنواره 

امسال نشانی از این اتفاقات است.
سهم  ها  شهرستان  اینکه  بیان  با  صالحی 
از جشنواره داشته  این دوره  قابل توجه ای در 
اند خاطرنشان کرد: این نشان می دهد که هنر 
می  تر  آشکار  ایران  نقطه  نقطه  در  تئاتر  امروز 
شود و 43 درصد آمار حضور از استان ها نشانه 

حرکت رو به رشد این عرصه است.

سخنان  درادامه  دوازدهم  دولت  کابینه  عضو 
خود اظهار داشت: در این دوره شاهد بودیم که 
ساختار بندی تئاتر شکل روشن تری پیدا کرده 
است و سال های بعد می تواند بر این بنا پیش 
برود و همچنین آثار حوزه های انقلابی و ارزشی 

رشد محسوس داشته است
صالحی با اشاره به اینکه روند قابل توجه در 
تدوین متون نمایش در حال شکل گیری است 
تاکید کرد: در این دوره 600 اثر از سوی جوانان 
تدوین شده است و معاونت هنری باید زمینه را 
که  گمارد  همت  متون  این  نشر  و  عرضه  برای 

مسیری که در حال پیشرفت دارد.
و  اجرا  در  کرد:  تاکید  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
شاهد  هنری  جریان  پویایی  مخاطبان  حضور 
پیش  را  صحنه  خلاقانه  جدید  نسل  و  هستیم 
می برد که همراه با مشکلاتی است که جوانان 

از آن عبور خواهند کرد.

خبر
تئاتر شاهد پویایی جریان هنری 

است

خبر

خبر

گفت و گو
آخرین گفت وگو با استاد فقید خوشنویسی؛

پایان راه در سکوت
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خبر
درپی بازدید معلولان:

راه  میدان  بهسازی  طرح  از  برداری  بهره  
آهن به تعویق افتاد

راه  میدان  بهسازی  طرح  از  معلولان  بازدید  درپی 
آهن مشهد و عدم تائید مناسب سازی، بهره برداری 
امروز  به گزارش صبح  افتاد.  تعویق  به  میدان  این  از 
جمعه خفته گذشته تعدادی از معلولان به درخواست 
شهردار مشهد از طرح بهسازی میدان راه آهن مشهد 
مورد  را  میدان  این  سازی  مناسب  تا  کردند  بازدید 
اخباری  انتشار  براساس  دهند.  قرار  تائید  و  آزمایش 
در رسانه های وابسته به شهرداری مشهد، محمدرضا 
مناسب  تائید  عدم  به  توجه  با  شهردارمشهد  کلائی 
سازی این پروژه از سوی معلولان بازدید کننده، بهره 
برداری از این پروژه به تعویق افتاده است. هم چنین 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با انتشار متنی در توییتر 
به  توجه  راستای  در  اقدام شهردار مشهد  تا  خواست 

شهروندان دارای معلولیت در کشور فراگیر شود. 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری مشهد: 
شورای  رویکرد  گری  تسهیل  دفاتر  ایجاد 

پنجم است
گفت:  مشهد  شهرداری  اقتصادی  و  مالی  معاون 
دفاتر  ایجاد  بازآفرینی  حوزه  در  پنجم  شورای  رویکرد 
تسهیل گری بود. به گزارش صبح امروز رضا خواجه 
مدیران  با  شهر  ــورای  ش اعضای  ــدار  دی در  نائینی 
شهری  بازآفرینی  موضوع  افزود:  مشهد  شهرداری 
و  شده  حکم فرما  کشور  در  که  است  جدید  رویکردی 

باید در اجرا به اهداف مدنظردست یابیم.
بازآفرینی  سازمان  گذشته  سال  دریک  افزود:  وی 
دفاتر  فراخوان  و  تشکیل شده  مشهد  شهرداری  در 
به  نیز  آموزش های لازم  و  زده شده  نیز  تسهیل گری 
سال  در  امیدواریم  همچنین  و  است  ارائه شده  آن ها 
مستقر  شهرداری  مناطق  در  گری  تسهیل  دفاتر   98

شوند.
خواجه نائینی ادامه داد: نگاه تسهیل گری نگاهی 
باشیم  داشته  انتظار  آن  از  نباید  و  است  بلندمدت 

به یک باره یک محله را نوسازی کند.
و  برنامه ریزی  معاون  شیخ  شهریارآل  چنین  هم 
نیزدراین  مشهد  شهرداری  انسانی  سرمایه  توسعه 
بودجه  ــدی  درص  100 تحقق  به  ــاره  اش با  نشست 
در  کمتر  موضوع  این  اظهارکرد:  مشهد  شهرداری 
دوره های گذشته به وقوع پیوسته است و فقط در سال 

91 شاهد تحقق 91 درصدی بودجه بوده ایم.
وی با بیان این که  این دوره را از دو جنبه می توان 
دوره های  در  کرد:  تصریح  و  مقایسه  گذشته  ادوار  با 
گذشته میزان تحقق بودجه در شهر مشهد بین 70 تا 
80 درصد بوده است که این نرخ تحقق در مقایسه با 

نرخ این دوره اصلا قابل قیاس نیست.

شهردار مشهد با اشاره به موضوع فساد گفت: در موضوع 
فساد به صورت جدی گفته ام که به هیچ وجه به خصوص در 

آن بخشی که در مواجهه با مردم است، شوخی ندارم.
نشست  در  کلائی  محمدرضا  امــروز  صبح  گــزارش  به 
مشترک اعضای شورای شهر مشهد با شهردار، معاونان و 
مدیران شهرداری مشهد اظهارکرد: اگر در طی این مدت 
توفیقی در شهر حاصل شده به دلیل همدلی بین اعضای 
شورای شهر و مدیران شهری بوده و اگر ایراداتی نیز وجود 

داشته با همین همراهی و همدلی حل خواهد شد.
وی افزود: من برنامه عملیاتی میان مدت شهرداری مشهد 
را جدی گرفته و مدام در خصوص موضوعات مختلف به آن 
مراجعه می کنم و به معاونان خود نیز توصیه کردم همین 
کار را انجام دهند و درخواست و خواهش من از اعضای 
شورای شهر مشهد نیز این است که بر اساس همین برنامه از 
مدیران شهری سؤال و مطالبه کنند و مدیران شهری هم برای 

گزارش عملکرد خود بر اساس برنامه عملیاتی اقدام کنند.
کلائی با اشاره به موضوع فساد نیز بیان کرد: در موضوع 
فساد به صورت جدی گفته ام که به هیچ وجه به خصوص در 
آن بخشی که در مواجهه با مردم است، شوخی ندارم البته 
مدیران شهرداری هم گام هایی خوبی در حوزه مقابله با فساد 
برداشته اند و خیال ما را از این حوزه راحت کرده اند.شهردار 
مشهد با اشاره به دیگر دغدغه های اعضای شورای شهرادامه 
به صورت  آنها  که  گفت  باید  کارگزاران  با  ارتباط  در  داد: 
الکترونیکی در حال رصد هستند تا مشکلی ایجاد نشود و در 
مورد صلح نامه ها نیز هر آنچه در این دوره از مدیریت شهری و 

چه دوره های قبل امضاشده به آن پایبند هستیم.
   یادآوری رای مردم به برنامه لیست امید و لزوم اجرای 

برنامه های شورا توسط شهرداری
هم چنین محمدرضا حیدری در این نشست با بیان اینکه 
این جلسه به منظور بررسی و تبادل نظر پیرامون محدودیت ها 
و مسائل مرتبط با مدیریت شهری به صورت فصلی برگزار 
 می شود، اظهارکرد: تمامی اعضای شورای شهر و مدیران و 
کارکنان شهرداری دغدغه پیشرفت، توسعه و اصلاح امور را 
دارند؛ مردم شهر مشهد در انتخابات شورا، براساس برنامه 
های ارائه شده، لیست امید را انتخاب کردند و شهردار و 
معاونان و مدیران و ... موظف به اجرای برنامه های شورای 
شهر هستند. حیدری در ادامه خاطرنشان کرد: بخشی 
از جهتگیری های برنامه عملیاتی 97-1400 شهرداری 
مشهد نیز برمبنای برنامه ارائه شده به مردم بوده و همه باید 

در سایه این رویکرد، گام بردارند.
وی همچنین افزود: مصوبات و برآیند نظر اکثریت اعضای 
مدیران  اقدامات  و  فعالیت ها  محور  دیگر  شهر،  شــورای 

شهرداری بایستی باشد.
شهری  مدیریت  بدنه  در  که  افــرادی  کرد:  تصریح  وی 
فعالیت می کنند باید به این برنامه ها باور داشته باشند و 
اعضای شورای شهر را در این فضا همراهی و همیاری کنند.

   شفافیت، انضباط مالی و مبارزه با فساد 
رئیس شورای شهر مشهد با بیان اینکه شفافیت، انضباط 
مالی و مبارزه با فساد از جمله شعارهای منتخبان شورای 
و  شفافیت  گفت:  است،  بوده  مشهدمقدس  شهر  پنجم 
فسادستیزی در مسائل مدیریت شهری خط قرمز اعضای 
شورای شهر است و از این موضوعات به هیچ وجه نخواهیم 

گذشت.
با اشاره به اینکه طبق نظرسنجی های انجام  حیدری 
شده، شهرداری و سازمان های وابسته به آن، در طول عمر 
فعالیت شهرداری ها پیوسته از این نقطه آسیب دیده اند و 
بیشترین میزان نارضایتی ها مربوط به عدم تحقق شفافیت 
و فسادهای مالی شهرداری است، گفت: بسیاری از مدیران 
آبروی  ارتقاء  و  حفظ  برای  شبانه روز  شهرداری  کارکنان  و 
سازمانی و سرمایه اجتماعی تلاش می کنند ولی اقلیتی 

فرصت طلب در حال تضییع آنها هستند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: یکی از نکات شایان توجه در 
بیانیه گام دوم انقلاب که از سوی مقام معظم رهبری خطاب 
به ملت ایران منتشر شده آمده است: »همه باید بدانند که 
طهارت اقتصادی شرط مشروعیت همه مقامات جمهوری 
اسلامی است؛ همه باید از شیطان حرص برحذر باشند و 
از لقمه حرام بگریزند و از خداوند در این باره کمک بخواهند 
و دستگاه های نظارتی و دولتی باید با قاطعیت و حساسیت 

از تشکیل نطفه فساد پیشگیری و با رشد آن مبارزه کنند.«
رئیس شورای شهر مشهد تاکید کرد: مقوله فساد صرفا 
به موضوع رشوه محدود نمی شود و اگر در زمینه ای صرفه و 
صلاح شهرداری مدنظر قرارنگیرد نیز جلوه ای  از فساد است.
بعنوان  را  مردم  به  پاسخگویی  و  رضایتمندی  حیدری 
موضوع سومی که باید مورد توجه قرار گیرد، مطرح کرد و 
افزود: مدیریت شهری، خدمتگذار مردم است و رابطه نابرابر 

میان ارباب رجوع و کارمندان باید متوازن شود.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود به صلح نامه 
های شهرداری و شهروندان اشاره کرد و در این خصوص 
گفت: نسبت به عهد خود با مردم باید وفادار باشیم و در این 
زمینه، از حوزه مالی و پشتیبانی و اقتصادی شهرداری تشکر 

می کنیم.
   امورات مردم و شهروندان در سریعترین زمان ممکن 

پاسخگویی شود
در ادامه احمد نوروزی عضو شورا با بیان اینکه شورای شهر 
از بدنه شهرداری انتظار دارد که امورات مردم و شهروندان در 

سریع ترین زمان ممکن رسیدگی و پاسخ مناسب به آنها داده 
شود، گفت: پاسخگویی مناسب، درست و سریع به معنای 
افزایش رضایت شهروندان و از سوی دیگر کسب درآمد برای 
شهرداری است؛ مهمترین دستاورد تحقق این مهم، کاهش 

فساد است.
وی ادامه داد: از قوانین و مقررات باید در جهت تسهیل و 
تسریع در رسیدگی به کار شهروندان استفاده شود؛ رویکرد 
ما باید به نحوی باشد که از تبصره های قانونی و ماده های 

مصوب در جهت گره گشایی امور بکار گیریم.
   تاکید بر اطلاع رسانی خدمات روزمره به مردم

نوروزی با بیان اینکه عملکرد مدیریت شهری را باید از نگاه 
دیگران مورد ارزیابی قرار دهیم، اظهارکرد: خدمات روزمره 
شهرداری در حوزه های مختلف باید اطلاع رسانی شود تا 
مردم و شهروندان در جریان آنها قرار گیرند و از حجم اقدامات 

و هزینه های مدیریت شهری برای اداره شهر آگاهی یابند.
فرآیندهای حوزه شهرسازی نیازمند بازمهندسی است

و  عمران  کمیسیون  رئیس  مهدی نیا،  محمدهادی 
شهرسازی شورای شهر مشهد نیز در این نشست با تقدیر از 
زحمات و تلاش های بسیاری که از سوی شهرداری انجام 
شده است، اظهارکرد: مقام شورای شهر مثل مقام روشنفکر 
در جامعه است و اگر از بدنه شهرداری مطالبه و انتقاد نکند، 
رسالت خود را انجام نداده است. وی از مدیران شهرداری 
با  را  خواست که مصوبات شورای شهر درزمینه شفافیت 

جدیت پیگیری و در جهت اجرای مناسب آنها اقدام کنند.
مهدی نیا در ادامه به موضوع اصلاح فرآیندها پرداخت و با 
بیان اینکه این مهم یکی از شعارهای محوری شورای پنجم 
شهر مشهد بوده است، خاطرنشان کرد: بیش از 80 درصد 
مراجعات شهروندان به شهرداری، مربوط به حوزه شهرسازی 
است و لذا فرآیندهای این حوزه بیش از حوزه های دیگر 

نیازمند بازمهندسی و اصلاح است.

وی یادآورشد: طرح جامعی که سال 95 ابلاغ شده حتما 
با نواقصی همراه است ولی از روز نخست معتقد بودیم که 

طرح جامع مشکل دار بهتر از نداشتن طرح است.
وی در ادامه در خصوص ارزیابی مدیران مناطق و بررسی 
عملکرد آنها تصریح کرد: ارزیابی این افراد نباید صرفا بر 
محوریت میزان تحقق درآمد باشد؛ شهردار باید در احکام 
خود چالشهای اولویت دار هر منطقه را یادآور شد تا از مدیران 
مناطق برطرف شدن این مسائل و مشکلات را مطالبه نماید 

تا در زمان ارائه گزارش، به آمار و اعداد روزمره بسنده نشود.
محمد حاجیان شهری، رئیس کمیسیون خدمات شهری 
و محیط زیست شورای شهر مشهد نیز دیگر سخنران این 
مراسم بود و گفت: متاسفانه فساد و تخلفات اداری موضوعی 
نهادینه شده در شهرداری بوده و برخورد با این معضل بسیار 

دشوار است.
وی افزود: مصوب کردن طرحها و لوایح برپایه شفافیت به 
تنهایی کارآمد نیست و باید وارد فاز اجرایی شود؛ متاسفانه 
حوزه بازرسی شهرداری از اختیارات قانونی خود نمی تواند 

به شکل شایسته استفاده کند.
هم چنین بتول گندمی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شهر مشهد در ادامه به بیان صحبت هایی پرداخت 
و اظهارکرد: نارضایتی نسبت به بدنه شهرداری به دو دسته 
تقسیم می شود؛ بخشی مربوط به نیروی انسانی و دیگری 
شهروندان است. گندمی در خصوص نارضایتی کارکنان 
اظهارکرد: بخشی از نیروی انسانی شهرداری از بی عدالتی 
در حوزه پرداخت ها گلایه دارند؛ از روزهای نخست فعالیت 
شورای پنجم شهر مشهد نارضایتی هایی در حوزه پاداش 
و کارانه داشتیم و امیدواریم با تدابیر مناسب در سال 98، 

بخشی از آنها کاسته شود.
این زمینه نقش  برنامه ریزی در  اینکه حوزه  بیان  با  وی 
مهمی ایفا می کند و سامانه پایش و ارزیابی کارکنان باید 

مستقر شود، گفت: بدنه 15 هزار نفری کارکنان شهرداری 
بلندگوهای مدیریت شهری هستند و میتوانند از عملکرد 
شهرداری دفاع کنند ولی امروز این ظرفیت عظیم از ما گلایه 

دارند.
   پیشنهاد و انتقاد

 1400-97 عملیاتی  برنامه  اینکه  بیان  با  گندمی  
شهرداری راه و رویکرد شورای شهر مشهد در دوره پنجم 
است، با اشاره به وعده های اعضای شورای شهر درخصوص 
ساماندهی بافت آبکوه، شهدا و عامل، اظهارکرد: شهردار 
محترم باید با جدیت طرح میدان شهدا را مورد توجه قرار 

دهد و در سریعترین زمان ممکن تکلیف آن مشخص شود.
اقتصادی در سال  وی در بخش دیگری گفت: شرایط 
نیز  مدیریت شهری  لذا  و  بود  بسیار دشوار خواهد  آینده 
باید این شرایط را در هزینه های خود لحاظ کند؛ هزینه 
حداقل  به  باید   ... و  جلسات  همایش ها،  برگزاری  های 
ممکن برسد. توجه به حقوق بانوان در مدیریت شهری دیگر 
موضوعی بود که گندمی در صحبت های خود به آن پرداخت 
و گفت: از شهردار محترم و مدیران مناطق بخاطر عدم ایجاد 
ظرفیت های مناسب برای بانوان گلایه مندیم و وعده های 

داده شده محقق نشده است.
از محوریت های فعالیت مدیریت  گندمی گفت: یکی 
شهری باید مبتنی بر رویکرد اجتماعی و شهروندمحوری 
باشد؛ شورای اجتماعی محلات و سمن ها ظرفیت بسیار 
عظیمی دارند ولی متاسفانه آنطور که باید، مورد توجه قرار 
نگرفته اند. محمدحسین ودیعی، عضو هیئت رئیسه شورای 
شهر مشهد هم در این دیدار اظهارکرد: کاهش بروکراسی 
و  کانالها  دنبال  کمتر  مردم  تا  می شود  سبب  اداری  های 
رابطه در مدیریت شهری نباشند و تحقق همین امر می تواند 

مهمترین و بزرگترین موفقیت ما باشد.
دانست  بسیار کمک کننده  را  مردمی  رفتارهای  ودیعی 
و افزود: برخی از شهروندان نسبت به رفتارهای چندگانه 
بعضی از کارکنان شهرداری در مقابل مسائل و پرونده های 
مناسبی  تدبیر  باید  زمینه  این  در  و  گلایه مندند  یکسان 

اندیشیده شود.
شهرداری  نگاه  متاسفانه  اظهارکرد:  اصولی  احسان 
و  لوکس  بخش  یک  به  نگاه  همانند  فرهنگی،  حوزه  به 

غیرضروری است که نیازمند تغییر است.
پیرامونی  مناطق  کمیسیون  رئیس  فیضی،  رمضانعلی 
و کم برخوردار شورای شهر با بیان اینکه در این مناطق با 
نارسایی های اجتماعی، کالبدی، اقتصادی، مالکیتی و 
زیرساخت و ... مواجهیم، افزود: مشکلات این مناطق در 3 
موضوع، اسناد مالکیتی، ضعف کاربری های عمومی و نبود 

فضای سبز و نیز ایمنی گذرگاه ها و معابر خلاصه می شود.

در نشست اعضای شورای شهر مشهد با مدیران شهری مطرح شد: 

فساد خط قرمز مدیریت شهری
حیدری: شفافیت و فسادستیزی در مسائل مدیریت شهری خط قرمز اعضای شورای شهر است

مدیر میراث فرهنگی، صنایع 
داورزن  گردشگری  و  دستی 
گفت: دو گورستان مربوط به اواخر 
حکومت اشکانیان و عصر ساسانیان در منطقه ششتمد از 

توابع شهرستان سبزوار کشف شد
به گزارش صبح امروز محمد عبد اله زاده ثانی با بیان 
این مطلب افزود: قدمت گورستانهای کشف شده حدود 
هزار و 800 تا دو هزار سال قبل است و مربوط به زمانی 

است که مردم منطقه به آئین زرتشتی اعتقاد داشته اند.
در  مهر   برزین  آذر  آتشکده  وجود   با  داد:  ادامه  وی 
بزرگ  آتشکده  سه  از  یکی  عنوان  به  داورزن  شهرستان 
ایران و رواج آئین زرتشت در گذشته این سامان، کشف 
این گورستانها در محدوده شهرستان سبزوار دور از انتظار 

نیست.

فرهنگی  میراث  تاریخ  از  پیش  شناس  باستان  این 
خراسان رضوی گفت: درآئین زرتشتی خاک، عنصری 
مقدس به شمار می آید لذا در گذشته زرتشتیان بدنهای 
خاموشان'  'بــرج  نام  به  محلهایی  در  را  خود  مردگان 
و  یا لاشخورها  برود  بین  از  آنها  تا گوشت  می گذاشتند 
رفتن  بین  از  پس  و  بخورند  را  اجساد  گوشت  پرندگان 
گوشت اجساد، استخوانها را به استخوان  دانها منتقل 

می کردند تا از آلوده شدن عنصر خاک جلوگیری شود.
عبد اله زاده ثانی افزود: مشاهده شیوه های  تدفینی  به  
روش استخوان دان یکی دیگر از نشانه های رواج  باورهای 

 زرتشتی  در منطقه ششتمد سبزوار است. 
وی ادامه داد: دو صخره مرجانی از نوع فسیل شده هم 
در بخش ششتمد سبزوار شناسایی شده است که قدمت 

آنها حدود دوران سوم زمین شناسی اعلام شده است.

از  مشهد   5 منطقه  شهردار 
ــروژه  پ ــدی  درصـ  60 پیشرفت 
شلوغ بازار گلشهر خبر داد و گفت: 
بار  با هدف زیباسازی منظر شهری، کاهش  این پروژه 
جاذبه  ایجاد  و  هوا  آلودگی  کاهش  محله،  در  ترافیکی 
گردشگری با اعتبار بالغ بر ٢٦ میلیاردریال در حال اجرا 

است.
این  در  زاده  عبدا...  امروزحسین  صبح  گــزارش  به 
و  پیگیری ها  راستای  در  طرح  این  گفت:  خصوص 
درخواست های متعدد شهروندان و خصوصا کسبه یکی 
از قدیمی ترین بازارهای محدوده گلشهر معروف به شلوغ 
بازار با هدف ایجاد رونق بازارهای محلی در حاشیه شهر و 
همچنین سهولت برای مغازه داران و مردم استفاده کننده 

از این بازار در دستور کار قرار گرفته است .

وی اظهار داشت: از دیگر اهداف این پروژه زیباسازی 
کاهش  محله،  در  ترافیکی  بار  کاهش  منظرشهری، 
آلودگی هوا و ایجاد جاذبه گردشگری در سه فاز عملیاتی 
شده که هم اکنون در فاز نخست به پیشرفت ٩٠ درصدی 
این  در  کرد:  عنوان  مشهد  منطقه 5  شهردار  رسیدیم. 
مرحله جوی و کانال ها ساخته شده و در فازهای بعدی 
کفسازی و بدنه سازی مغازه ها انجام شده که تاکنون 60 

درصد پیشرفت داشته است
بازار مشهد، طرح منتخب  اظهار داشت: شلوغ  وی 
جشنواره بین المللی UCLG شده که در این جشنواره 
هیات داوران طرح "شلوغ بازار مشهد" را به عنوان طرح 
جامعه  عمومی  فرهنگ  داشت  پاس  در  خود  منتخب 
شهروندی و امکانی برای تبدیل شدن به یک الگو در دیگر 

شهرهای جهان انتخاب کرده است.

مشهد  چهار  منطقه  شهردار 
در  بنا  قلع  رای   4 اجــرای  از 
 55 ماده   14 بند  اجرای  راستای 
قانون شهرداری های در حریم و محدوده این منطقه 
با  غلامی  غلامرضا  امروز  صبح  گزارش  به  داد.  خبر 
مالکان  قوانین،  و  ضوابط  براساس  اینکه  بر  تاکید 
اراضی و املاک واقع در محدوده شهر و حریم آن باید 
قبل از هرگونه ساخت و ساز یا تفکیک و تغییر کاربری 
کنند،  اخذ  را  لازم  مجوزهای  شهرداری  از  اراضــی، 
گفت: در غیر این صورت شهرداری می تواند از اجرای 
عملیات ساختمانی فاقد یا مغایر با پروانه احداث بنا، 

جلوگیری کند.
قلع  رای   4 منظور  همین  به  داد:  ادامــه  غلامی 
با  همزمان  طور  به  قانونی  مراحل  طی  از  پس  بنای 

با  و  ذیربط  مراجع  با  هماهنگی  و  قضایی  نیابت  اخذ 
حضور مسئولین شهرداری منطقه چهار و نمایندگانی 
از حراست، بازرسی، مدیریت ساماندهی حریم شهر، 
و  ساخت  بر  نظارت  و  مهندسی  اداره  و  اجرائیات 
این  محدوده  و  حریم  در  مشهد،  شهرداری  سازهای 
منطقه اجرا شد. وی خاطرنشان کرد: این آرا براساس 
بند 14 ماده 55 قانون شهرداری ها مبنی بر رفع خطر 
بناها و ساخت و سازهای خطری و فاقد استحکام بنا 

اجرا گردیده است.
کرد:  خاطرنشان  مشهد  چهار  منطقه  شهردار 
در  مجاز  غیر  کشی  دیوار  مورد  سه  آرا،  این  براساس 
حریم و یک مورد بنای فاقد استحکام در بلوار شهید 
آوینی - خیابان جلال آبادی پس از تایید هیئت فنی و 

با دستور مقام قضایی تخریب و رفع خطر گردید.

اجرای 4 رای قلع بنا در منطقه 4 شهرداری مشهدپیشرفت 60 درصدی پروژه شلوغ بازار گلشهرکشف 2  گورستان دوره ساسانی در سبزوار 

استان  مسافرتی  خدمات  صنفی  انجمن  دبیر 
مسافرانی  برای  بلیت  قیمت  افزایش  شاهد  بیان کرد: 
دارند  را  بازگشت  قصد  نــوروز  ایــام  دوم  هفته  در  که 
خواهیم بود. فرقانی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص 
قیمت بلیت های مسافرتی مشهد در ایام نوروز گفت: 
و  از قبل پیش فروش شده است  نوروز  ایام  بلیت های 
کسانی که قصد مسافرت داشته اند تا کنون بلیت خود 

را خریده اند.
که  اســت  اینگونه  ما  پیش بینی  داد:  ــه  ادام وی 

مقاصد  سمت  به  مشهد  از  خروج  قصد  که  مسافرانی 
در  بلیت  خرید  در  دارند  را  قشم  و  کیش  جز  به  دیگر 
هفته اول با افزایش قیمت مواجه نیستند اما در هفته 
مشهد  به  بازگشت  قصد  مسافران  که  عید  ایام  دوم 
طبق  و  بود  خواهیم  شاهد  را  قیمت  افزایش  دارند  را 
پیش بینی ما این افزایش قیمت از 30 الی 40 درصد 

خواهد بود و شاید بیشتر نیز بشود.
خراسان  مسافرتی  خدمات  صنفی  انجمن  دبیر 
قصد  ایام  این  در  متقاضیان  بیشتر  بیان کرد:  رضوی 
نیز ما کاهش  تا کنون  اما  ورود به مشهد را داشته اند، 
به  مشهد  از  خروج  قصد  که  افرادی  بلیت  در  قیمتی 

مقاصد تفریحی مانند کیش داشته اند را نداشته ایم.

رئیس موزه بزرگ خراسان از ثبت بیش از 4 هزار 
قلم اموال فرهنگی تاریخی در سامانه جام خبر داد. 
به گزارش صبح امروز، محمد رکنی با  اعلام این خبر 
اظهار کرد: سامان دهی  4 هزار قلم اموال فرهنگی 
انتقال یافته از موزه ملی ایران به عنوان فاز اول پروژه 
سامان دهی  پایان یافته و درحال ثبت اطلاعات در 

سامانه جام هستیم.
کار  آینده  ســال  در  ــرد:  ک امــیــدواری  ــراز  اب وی 
سامان دهی بخش دیگری از  اموال فرهنگی موجود 

در مخزن موزه بزرگ انجام خواهد شد.
همچنین علی صفرنژاد، کارشناس و امین اموال 
فرهنگی موزه بزرگ خراسان نیز گفت: حدود 4 هزار 

اموال فرهنگی تاریخی در سال 1395 از موزه ملی 
ایران به موزه بزرگ خراسان راه یافت و ما بنا داریم با 
سامان دهی، بهره گیری و نمایش این شناسنامه های 
هویت ایران اسلامی در ویترین های موزه، فرهنگ 
و تمدن غنی و ارزشمند ایران و خراسان بزرگ را به 

جهانیان معرفی کنیم.

خبر

خبر

دبیر انجمن صنفی خدمات مسافرتی استان برای ایام نوروز 
پیش بینی کرد:

احتمال پرواز دوباره قیمت بلیت بازگشت 
ازمشهد 

ثبت بیش از 4 هزار قلم اموال 
فرهنگی تاریخی در سامانه جام

عملیات  ــرای  اج از  مشهد   9 منطقه  شهردار 
اصلاح هندسی در خروجی میدان آزادی به منظور 
کاهش بار ترافیکی و روان سازی تردد وسائل نقلیه 

خبر داد.
اطلاع  پایگاه  از  نقل  به  امروز  صبح  گزارش  به 
رسانی شهرداری مشهد، حسین فرهادیان  اظهار 
است  مباحثی  عمده  از  ترافیکی  مشکلات  کرد: 
از اهمیت  که در شهرها و به خصوص کلانشهرها 
مدیریت شهری همیشه  و  است  برخوردار  ویژه ای 
جریان  روان ســازی  به  نسبت  تا  است  تلاش  در 
ایمنی  افزایش  و  مرور  و  در عبور  ترافیک، تسهیل 

شهروندان تصمیمات موثری اتخاذ و اجرا نماید.
وی اظهار داشت: میدان آزادی یکی از میادین 
و  رفت  از  عظیمی  حجم  روزانــه  که  است  پرتردد 
آمدها از آن انجام می شود لذا ساماندهی ترافیکی 
ورودی های  و  خروجی  همچنین  و  میدان  این  در 

منتهی به آن از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
اجــرای  تشریح  در  مشهد   9 منطقه  شهردار 
واقع  در  پروژه  اجرای  محل  کرد:  بیان  طرح  این 
کلانتری  بزرگراه  سمت  از  آزادی  میدان  خروجی 
بوده که با عریض کردن بخشی از محدوده مذکور 
و همچنین اعمال اصلاحاتی در مسیر نرسیده به 

کاهش  ترافیک،  روان سازی  به  میدان،  این  روگذر 
شهروندان  عمومی  ایمنی  افزایش  و  ترافیکی  بار 

کمک خواهد کرد.
فرهادیان در ادامه عنوان کرد: برای اجرای این 
طرح بالغ بر 750 متر مکعب خاکبرداری، 1000 
متر جدول گذاری و 1100 مترمربع آسفالت انجام 
گرفته  صورت  هماهنگی های  با  و  است  پذیرفته 
اقدام  شهرداری  سبز  فضای  و  پارکها  سازمان  با 
به روتبال بیش از 25 درخت و درختچه به جهت 
حفظ فضاهای سبز شهری صورت پذیرفته است .

 250 بر  بالغ  اعتباری  با  طرح  این  افــزود:  وی 

میلیون ریال در حال اجراست و امیدواریم تا نیمه 
اسفند ماه و قبل از فرارسیدن سال جدید به اتمام 

خواهد رسید.

در  رضوی  خراسان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
مهندس؛  روز  اسفند  پنجم  مناسبت  به  پیامی 
عرصه  پیشگامان  پاسداشت  روز  را  روز  ایــن 
قشر  ــن  ای رســالــت  کننده  بــازگــو  و  سازندگی 
آبادانی  و  توسعه  پیشرفت،  مسیر  در  فرهیخته 

این مرز و بوم نامگذاری عنوان کرد.
عبدا... اخــوان  محمدرضا  پیام  کامل  متن 

مرهون  جامعه  پویایی  است:  شرح  این  به  یان 
بهره  با  که  است  مهندسانی  وقفه  بی  تلاش های 
اقتصادی کشور  از دانش فنی چرخ های  گیری 
توسعه  و  بقاء  ضامن  و  آورده  در  حرکت  به  را 
روز  زاد  اسفند،  پنجم  می باشند.  کشور  پایدار 
خواجه  ایران،  عالیقدر  دانشمند  و  فرزانه  حکیم 
مهندسی  ملی  روز  نام  به  طوسی  نصیرالدین 

نامگذاری گردیده است.

عرصه  پیشگامان  پاسداشت  روز  روز،  ایــن 
قشر  این  خطیر  رسالت  کننده  بازگو  و  سازندگی 
آبادانی  و  توسعه  پیشرفت،  مسیر  در  فرهیخته 

این مرز و بوم است.  
دهه  پنجمین  آستانه  در  اسلامی  ایران  امروز 
نیازمند  چیز  هر  از  بیش  اسلامی  انقلاب  از 
و خصوصاً  و تلاش متخصصان خلاق   مجاهدت 
مهندسان در عرصه های عمران و آبادانی کشور 
و  فنی  دانش  ارتقای  مستلزم  امر  این  و  است 
حرفه  نظام  شوؤن  به  بخشیدن  کیفیت  بر  تأکید 
نیازمند  مهم  این  تحقق  است.  مهندسان  ای 
و  مهندسی  نظم  قانون  مفاد  به  عملی  التزام 
بتوان  آن  موجب  به  تا  است  ساختمان  کنترل 
پاسخ  بخش  این  در  جامعه  اساسی  نیازهای  به 
فرهنگ  توسعه  و  تقویت  برای  را  زمینه  و  گفت 

شهرسازی  و  معماری  در  اسلامی  های  ارزش  و 
مهندسی  اعتلای  و  رشد  موجبات  تأمین  نیز  و 
همت  به  است  امید  ساخت.  فراهم  کشور  در 
ایران  فردای  بوم،  مرزو  این  شایسته  مهندسان 
پیشرفت  با  و  خورده  رقم  قبل  از  تر  روشن  عزیز 
اعتلای  موجبات  ها،  عرصه  تمامی  در  کشور 
کشور را فراهم ساخته و خاری بر چشم دشمنان 

خاك مقدس ایران اسلامی شود.
قانون  تعهد،  گذشته  همچون  آنکه  امید 
به اخلاق حرفه ای مهندسان  پایبندی  و  مداری 
امام  منور  مضجع  جوار  در  نستوه  و  سختکوش 
رئوف آقا علی ابن موسی الرضا)ع( به تعالی روز 

بیانجامد. اسلامی  ایران  افزون 
به  مهندسی  ملی  روز  مجدد  تبریک  ضمن 
بویژه  عزیز  ایران  فرهیخته  و  خدوم  مهندسان 

شهرسازی  و  راه  ــزرگ  ب ــواده  خــان مهندسان 
مختلف  آحاد  سربلندی  و  عزت  توفیق،   استان، 
اسلامی  ایران  تعالی  و  پیشرفت  در  را  مهندسان 

از درگاه خداوند منّان مسئلت دارم.

اجرای عملیات اصلاح هندسی خروجی میدان آزادی انجام شد:

اصلاحات در آزادی 

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان رضوی

روزمهندس؛ روز پاسداشت پیشگامان عرصه سازندگی است

خبر

خبرخبر

خبر

خبر

سرویس در شهر

ورزش  مربیان  و  پیشکسوتان  تکریم  راستای  در 
درگــذشــت  سالگرد  چهارمین  در  صبحگاهی، 
ایستگاه های  کلیه  ورزشکاران  معدلی«  »ابوالحسن 
یاد  ورزشی  گردهمایی  یک  در  صبحگاهی،  ورزش 
یاد  زنده  داشتند.  گرامی  را  رفته  دست  از  عزیز  این 
»معدلی«، بنیانگذار ورزش صبحگاهی به شکل مدون 

در ورزش استان و حتی کشور بود. 
   گفته های یک پیشکسوت 

در  صبحگاهی  و  همگانی  ورزش  پیشکسوت  یک 
حاشیه این مراسم گفت: نکوداشت چهارمین سالگرد 
در گذشت مرحوم ابوالحسن معدلی بنیانگذار ورزش 
با  مشهد  ملت  بوستان  در  امــروز  استان،  همگانی 
و  و شهرداری  ورزش همگانی شورای شهر  همکاری 
با حضور برخی مسئولان هیئت های ورزش همگانی 
از دوستان  و دو و میدانی استان و بیش از 500 نفر 
پیشگامان  ایستگاه  تمرینی  مکان  در  ورزشکاران  و 

مرحوم معدلی )ایستگاه حوض چشمی( برگزار شد. 
علی ابراهیمی افزود: ابوالحسن معدلی، بنیانگذار 
ورزش همگانی و صبحگاهی از سال 1357 همزمان 
به  را  صبحگاهی  ورزش  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  با 
صورت سازمان یافته در بوستان ملت مشهد )به عنوان 
صورت  به  کشور(  در  همگانی  ورزش  پایگاه  اولین 

رسمی راه اندازی کرد. 
ابراهیمی افزود: شادروان معدلی،از مربیان باسابقه 
نزدیک  و  بود  استان  همگانی  و  میدانی  و  دو  ورزش 
به 40 سال پیش ورزش صبحگاهی را در پارک ملت 

مشهد راه اندازی کرد. 
  طنین رسای ورزش 

پیشکسوت دیگر ورزش همگانی و یکی از دوستان 
امروز«  »صبح  خبرنگار  به  نیز  مرحوم  آن  صمیمی 
معدلی  استاد  سه«  دو،  »یک،  رسای  فریاد  گفت: 
همیشه در فضای بوستان ملت جاری و ماندگار خواهد 

بود و از یاد ورزش دوستان نخواهد رفت. 
چشمی  حوض  ایستگاه  افزود:  عسگریان  حسن 
نام  به  پیشکسوت  این  زحمات  پاس  به  ملت  پارک 
»مرحوم معدلی« نامگذاری شد و از این پس شاگردان 
را روشن نگه خواهند  این ایستگاه  وفادار وی، چراغ 

داشت. 
وی ادامه داد: ورزش صبحگاهی در این بوستان، از 
سال 1354 با تلاش مرحوم معدلی قھرمان خراسانی 
دو و میدانی کشور و تعداد انگشت شماری از دوستان 

نزدیک ایشان به صورت غیر رسمی و پراکنده بنیان 
رونق  ایستگاه  این  انقلاب،  از  بعد  اما  شد،  نهاده 

بیشتری به خود گرفت و رسمیت یافت. 
را  صبحگاهی  و  همگانی  ورزش  همچنین  وی 
و  دانست  ورزش ها  سایر  میان  در  ورزش  ارزان ترین 
وحدت،  ایجاد  ضمن  همگانی  ورزش  کرد:  تاکید 
همدلی و شادی و تفریح تضمین کننده سلامت روح 

و جسم است. 
عسگریان افزود: استاد ابوالحسن معدلی، مقام های 
قهرمانی کشور در رشته های 110 متر با مانع و 400 
متربا مانع را در کارنامه افتخارات ورزشی خود داشت. 

   خانواده دوست و مهربان بود
درباره  رضوی  خراسان  صبحگاهی  کمیته  مسئول 
سجایای اخلاقی مرحوم معدلی گفت: هیچ وقت نماز 

اول وقت او ترک نشد.  
بسیار  داد:  ادامــه  شفیعی  حسن 
فردی بذله گو، خوش سفر و خندان 
ناراحت  می کردیم  مزاحی  اگر  و  بود 
داشت.  بالایی  صدر  سعه  و  نمی شد 
و  ــوف  رئ بسیار  و  ــت  دوس خــانــواده 
مهربان بود و در کار و برنامه ای که به 
با  و  تمام  جدیت  با  می شد  محول  او 

علاقه و اشتیاق انجام می داد. 
ــادروان  ش ــزود:  اف شفیعی  حسن 
با   1358 ســال  معدلی  ابوالحسن 
دکتره  همچون  اساتیدی  همکاری 
قره، باغبانباشی و صابری و تعدادی 

پایه گذاری  از ورزشکاران آن زمان ورزش همگانی را 
بین المللی  داور  و  مربی  عنوان  به  مرحوم  آن  کرد. 
پیاده روی، سرداور مسابقات پیاده  روی آسیایی 2004 
و داور مسابقات قهرمانی کشور در رشته دو و میدانی 
به مدت 35 سال به عنوان مربی صبحگاهی در پارک 

ملت فعالیت می کرد. 
   بیوگرافی »پدر ورزش صبحگاهی« از زبان پسرش 

فرزند شادروان معدلی نیز در گفت وگو با »خراسان 
رضوی« درباره سابقه ورزشی این قھرمان دوومیدانی 
استان و کشور گفت: مرحوم ابوالحسن معدلی متولد 
١٣١٩ بود. پدرم از سال 1327 تا 1332 قھرمان پرش 
ارتفاع و دوی 60 مترمدارس استان بود و بعد از 4 سال 
از سال 1339 تا سال 1340 قھرمان آموزشگاه های 
استان در ماده دوی 110 متر با مانع بود و در همان 
سال در مسابقات آموزشگاه های کشور نفر چھارم شد. 
از  وی  افــزود:  معدلی  محمدعلی 
سال 1340 تا 1345 به مدت 5 سال 
متوالی قھرمان آموزشگاه های کشور 
در  و  بود  مانع  با  110متر  رشته  در 
مانع  با  110متر  رکورد   1345 سال 
شکست.  را  کشور  آموزشگاه های 
آموزشگاه ها،  مسابقات  با  همزمان 
در مسابقات قهرمانی کشور در رشته 
شرکت  نیز  مانع  با  400متر  و   110
پایان سال 1347 عضو  تا  و  می کرد 
تیم منتخب مشهد و تیم دوومیدانی 
استان بود. در این مدت چندین بار 

مقام های اول، دوم و سوم کشور را کسب کرد و در دوی 
دست  به  را  سوم  مقام  کشور،  قهرمانی  متر   4×400
آورد. پدرم در مسابقه انتخابی تیم ملی برای اعزام به 
پاکستان در شهرستان آبادان، در ماده 110متر با مانع 
نفر اول و در 400متر با مانع نفر دوم کشور شد و بعد 
از این مسابقات نیز از دنیای قھرمانی کناره گرفت و به 

جرگه مربیان پیوست. 
وی افزود:پدرم در سال های 1359 تا سال 1362 
انجام  استان  دوومیدانی  هیئت  رئیس  عنوان  به 
رئیس  عنوان  به  نیز  به مدت 24 سال  و  کرد  وظیفه 
همگانی  ــای  ورزش ه و  جسمانی  آمادگی  انجمن 
عزیز  شھروندان  خدمت  در  بامداد  هر  صبحگاهی، 
صبحگاهی  ورزش  مربی  عنوان  به  ملت  بوستان  در 
انجام وظیفه کرد. وی دارای مدرک داوری درجه 2 

دوومیدانی بود. 
کــرد:مــرحــوم  تصریح  معدلی  مــرحــوم  فــرزنــد 
ابوالحسن معدلی 4 اسفند بر اثر بیماری، دار فانی 

را وداع گفت. 
درگذشت  سالروز  چهارمین  مراسم  است؛  گفتنی 
مرحوم ابوالحسن معدلی بنیانگذار ورزش صحبگاهی 
روز گذشته 4 اسفندماه  در ایستگاه پیشگامان مرحوم 
از  کثیری  جمع  حضور   با  چشمی(  معدلی)حوض 
مدیران و مسئولان اداره کل ورزش و جوانان خراسان 
رضــوی، آمــوزش و پــرورش، شــورای شهر شهرداری 
مرحوم  خانواده  همراه  به  رضــوی  قدس  آستان  و 
معدلی، دوستان و یاران و مربیان ایستگاه های ورزش 

صبحگاهی  بوستان ملت برگزار شد.

گرامیداشت یاد و خاطره چهارمین سالروز درگذشت پدر ورزش صحبگاهی برگزار شد

طنین ماندگار صدای »معدلی« در بوستان ملت 
کوتاه از ورزش استانخبر

دختران  سومی  با  کشتی  برتر  لیگ  پایان 
کشتی گیر خراسانی

لیگ برتر کشتی کلاسیک بانوان با رتبه سوم مشهد 
در مجموعه ورزشی آزادی تهران به پایان رسید.

کشتی  لیگ  رقابت های  پایانی  و  چهارم  فصل 
بانوان قهرمانی کشور روز جمعه، 3 اسفند  کلاسیک 
بنا مجموعه ورزشی  ماه در محل خانه کشتی محمد 

آزادی تهران برگزار شد.
تیمی  مسابقات،  برگزاری  دستورالعمل  اساس  بر 
قهرمان خواهد بود که بیشترین امتیاز را در چهار فصل 
برگزاری این رقابت ها بدست آورد و بر این اساس، تیم 
کسب  با  مازندران  استان  نور  قهرمانان  املاک  مشاور 
تهران  سوریان  حمید  ورزشی  مجتمع  امتیاز،   333
نایب  و  به عنوان قهرمانی  برگزار شده  در چهار فصل 
قهرمانی لیگ کشتی کلاسیک بانوان در سال 1397 
رسیدند. همچنین تیم شهرما شهرداری مشهد با 227 

امتیاز، جایگاه سوم این رقابت ها را از آن خود کرد.

بینای  کم  و  نابینا  شناگر  بانوان  قهرمانی 
خراسانی در مسابقات کشور

دوازدهمین دوره مسابقات شنای بانوان نابینا و کم بینا 
کشور با قهرمانی خراسان رضوی در مشهد به پایان رسید.

تهران،  استان های  حضور  با  مسابقات  از  دوره  این 
گیلان،  خوزستان،  ــارس،  ف کرمان،  همدان،  یــزد، 
و  سیستان  شاهرود،  زنجان،  رضوی،  خراسان  البرز، 
کردستان، به مدت سع از یکم تا سوم  اسفند ماه در 
استخر مجموعه 15 خرداد مشهد برگزار شد. در پایان 
این دوره از رقابت ها، بانوان شناگر خراسان رضوی با 

1156 امتیاز قهرمان شدند.
همچنین تیم های تهران با 446 امتیاز و یزد با 435 

امتیاز به ترتیب در رتبه دوم و سوم جای گرفتند.

خراسان رضوی نایب قهرمان لیگ دسته 
یک بسکتبال با ولیچر کشور شد

مسابقات دسته یک بسکتبال با ویلچر کشور با نایب 
قهرمانی تیم هیئت جانبازان و معلولین خراسان رضوی 

به پایان رسید.
دیدارهای فینال و رده بندی مسابقات قهرمانی کشور 
روز سه شنبه 30  ویلچر،  با  بسکتبال  لیگ دسته یک 
دیدار  در  شد.  برگزار  تهران  بهمن  سالن 22  در  بهمن 
فینال تیم خراسان رضوی به مصاف تیم اصفهان رفت 
و در نهایت تیم اصفهان 67 بر 54 به پیروزی رسید و 
به  رضوی  خراسان  تیم  و  ایستاد  قهرمانی  جایگاه  در 
مقام نایب قهرمانی دست یافت. در دیدار رده بندی نیز 
تیم های تهران و مرکزی به مصاف هم رفتند که در نهایت 
این دیدار 74 بر 73 به سود تیم مرکزی تمام شد تا این 
تیم جایگاه سومی را به خود اختصاص دهد و تیم تهران 

چهارم شد.

گلایه ها  طرح  با  اسکی  فدراسیون  مجمع 
پایان یافت

مجمع سالیانه فدراسیون اسکی به میزبانی مشهد 
مقدس با طرح گلایه هایی از سوی روسای هیات ها و 
قهرمانان این رشته ورزشی مهیج که ارتباط مستقیمی 

با طبیعت دارد پایان یافت. 
وجوانان  ورزش  وزیر  معاون  گزارش  این  اساس  بر 
کشور در این مراسم ضمن قدردانی از زحمات روسای 
هیات ها در برنامه ریزی و توسعه ورزش مهیج و زیبای 
به  و  ــی  ورزش مختلف  حــوزه هــای  در  گفت:  اسکی 
خصوص اسکی با وجود تحریم های و گران شدن برخی 
از محصولات و لوازم ورزشی پیشرفت های خیلی خوبی 
افزود:  همایش  این  در  داورزنی  محمدرضا  داشتیم. 
توسعه  برای  افزوده  ارزش  مالیات  از  درصد  دهم   27
اماکن ورزشی امید داریم که در راستای توسعه یافتگی 
و همچنین استعدادیابی و حضور موفق در رشته های 
در  خوبی  اقدامات  شاهد  المپیک  و  جهانی  مدال آور 

جمع میان ورزشکاران باشیم.  
داورزنی در این همایش با اشاره به احداث بیش از 
پرورش،  و  آموزش  توسط  ورزشی  مجموعه  هزار   15
وزارت ورزش و جوانان، اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی، 
در  خصوصی  بخش  و  مصلح  نیروهای  دانشگاه ها، 
کشور گفت: احداث مجموعه های ورزشی که در سایه 
و لشکری  و مسئولان کشوری  مدیران  و تلاش  همت 
تقدیر  قابل  و  ستودنی  است  شده  احداث  کشور  در 
است و در همین رشته اسکی توسعه یافتگی را در هر 
استان می توان شاهد بود.  معاون وزیر ورزش و جوانان 
کشور در پاسخ به سوال مسئول هیئت اسکی خراسان 
در  اسکی  استعدادیابی  پایگاه  ایجاد  دربــاره  رضوی 
و  ظرفیت  رضــوی  خراسان  گفت:  رضــوی  خراسان 
پتانسیل خیلی خوبی دارد، اما در ابتدا باید مشکلات 
راهبردی و همچنین حمل و نقل مسیر طی شده را به 
منطقه پیست اسکی شیرباد حل کرد. مشکلاتی که 
دارند  شیرباد  منطقه  به  رفتن  برای  مشهد  شهروندان 
باید به کمک استانداری، راه و ترابری و سایر ارگان های 
از  همایش  این  در  همچنین  وی  شــود.   رفع  مرتبط 
و  اقتصادی  فنی،  واحدهای  در  ساخت ها  زیر  توسعه 
صنعت پتروشیمی خبر داد و گفت: پیشرفت و توسعه 
نیز تحت  را  ورزش  و ساختار  بنا  زیر  در کشور  صنعت 

تاثیر توسعه خود قرار خواهد داد. 
در این مجمع نمایندگان و روسای هیات ها از نحوه 
رشته  این  قهرمانان  از  حمایت  و  مالی  کمک های 
ورزشی و فرسوده بودن تجهیزات از جمله بالابرها در 
هیات های استان گلایه کردند و خواستار توجه بیشتر 

فدراسیون در این خصوص شدند. 

عسگریان: فریاد رسای »یک، دو، سه« استاد معدلی همیشه در فضای بوستان ملت جاری و ماندگار خواهد بود و از یاد ورزش دوستان 
نخواهد رفت

,,

تیم کراس فیت خراسان رضوی 
به  کشور  فیت  کراس  مسابقات  در 

مقام قهرمانی دست یافت. 
با  رضوی  خراسانی  همگانی  ورزش  هیئت  رئیس 
بیان این مطلب گفت: تیم منتخب کراس فیت خراسان 
بازیکن  با هشت  و  به سرپرستی محمد اسدی  رضوی 
توانست افتخار بزرگی برای خراسان رضوی در مسابقات 

کشوری که به میزبانی یزد برگزار شد کسب کند.  
آذریان افزود: در این مسابقات نمایندگان  21 استان 
حضور داشتند که بعد از خراسان رضوی تیم های تهران 
الف و زنجان به همراه فارس رتبه های دوم و سوم را کسب 
خراسان  مسابقات  از  دوره  این  در  افزود:  وی  کردند.  
رضوی با کسب 10/38/50 امتیاز رتبه نخست و تیم 

تهران الف 9/33/44 امتیاز و همچنین البرز با کسب 
9/20/45 امتیاز رتبه سوم را نیز به دست آوردند.  وی 
مرحله  آیتم های  کلیه  مسابقات  این  در  شد:  آور  یاد 
مقدماتی و نهایی و فینال توسط کمیته فنی، داوری با 
حضور سرپرستان و کلیه مربیان استان های فوق و در 
نهایت نتایج توسط 2 گروه 3 نفره مورد تایید قرار گرفت.  
رئیس هیئت ورزش همگانی استان تصریح کرد:در این 
مقدماتی 20  آیتم های  اجرای  زمان  مسابقات  از  دوره 
دقیقه و آیتم های فینال 25 دقیقه برگزار شد.  آذریان 
خاطر نشان کرد: مسابقات قهرمانی کراس فیت کشور 
دو  به صورت  و جمعه گذشته  پنج شنبه  روزهای  طی 
مرحله ای برگزار شد که در نهایت هشت تیم به مرحله 
نهایی راه یافت و در نهایت خراسان رضوی با پشت سر 

گذاشتن رقبا توانست به مقام قهرمانی دست یابد.

ــراز  اب ــا  ب پــدیــده  سنگربان 
سپید  مقابل  برد  از  خشنودی 
شیت  کلین  دارد  اعتقاد  رشت  رود 

متعلق به کل تیم است.
دیدار  یک  در  شد  موفق  مشهد  پدیده  فوتبال  تیم 
به  گل  دو  با  را  رشت  سپیدرود  فوتبال  تیم  خانگی 
از  یکی  عنوان  به  همچنان  تا  دهد  شکست  راحتی 

مدعیان لیگ برتر به شمار بیاید.
از  پس  پدیده  تجربه  با  ــان  دروازه ب فراهانی  میلاد 
معتقدم  همواره  »من  داشت:  اظهار  تیم  این  پیروزی 
کلین شیت متعلق به کل تیم است و اگر همه بچه ها 
تلاش نمی کردند و زحمت نمی کشیدند هرگز این مهم 

اتفاق نمی افتاد و ما نمی توانستیم نتیجه بگیریم«.
نکند  درد  بچه ها  همه  افزود:»دست  ادامه  در  وی 

توانستیم  است  حاکم  تیم  فضای  در  که  رفاقتی  با  و 
این بازی را به خوبی  ببریم. تیم فوتبال سپیدرود هم 
آمده بود که در زمین ما حداقل یک امتیاز بگیرد اما 

خوشبختانه نتوانست به هدفش دست پیدا کند«.
بیان  پدیده  جدولی  خوب  شرایط  خصوص  در  وی 
کرد:»بله درست است شرایط بسیارخوبی است. باید 
همین طور به این بردها ادامه دهیم و انشاا... خدا هم 
کمک می کند تا بتوانیم در بازی های بعد هم به همین 

شکل بازی ها را ببریم«.

فوتبال  هیئت  انتخابات 
ــوی احــتــمــالا  ــ خـــراســـان رض
برگزار  اسفندماه   22 تاریخ  در 

می شود.
از گمانه زنی های فراوانی که  ایسنا، پس  به گزارش 
فوتبال  هیئت  انتخابات  برگزاری  زمان  خصوص  در 
اگر  می رسد  نظر  به  گرفت،  صورت  رضوی  خراسان 
مشکل خاصی به وجود نیاید، انتخابات هیئت فوتبال 
خراسان رضوی در تاریخ 22 اسفندماه برگزار می شود. 
نامه ای  گذشته  هفته  کشورمان  فوتبال  فدراسیون 
کل  اداره  و  رضوی  خراسان  فوتبال  هیئت  به  خطاب 
کل  اداره  از  فدراسیون  کرد.  ارسال  جوانان  و  ورزش 
درخواست کرده که اسامی افراد تایید صلاحیت شده 
به فدراسیون اعلام شود و هیئت فوتبال هم مقدمات 

برگزاری مجمع را فراهم کند. 
برگزاری  زمــان  خصوص  در  همچنین  فدراسیون 
تاریخ    3 رضــوی  خراسان  فوتبال  هیئت  انتخابات 
پیشنهادی را اعلام کرده که با توجه به برگزاری مجمع 
سالانه فدراسیون، به نظر می رسد 22 اسفندماه تاریخ 

برگزاری انتخابات باشد.
در آخرین خبری که در خصوص کاندیداها منتشر 
اما  شد،  اعلام  نفر   10 کاندیداها  تعداد  شده بود، 
چندی پیش محمدمهدی برادران، رئیس فعلی هیئت 
فوتبال خراسان رضوی از حضور در انتخابات انصراف 
صلاحیت  تایید  صورت  در  کاندیداها  تعداد  تا  داد 
همه لیست، به 9 نفر تقلیل یابد. مشخص نیست که 
کل  اداره  حراست  سوی  از  افراد  این  همه  صلاحیت 

ورزش و جوانان خراسان رضوی، تایید شده یا نه؟

 22 اسفندماه، تاریخ برگزاری انتخابات هیئت فوتبال خراسان؟فراهانی: کلین شیت متعلق به کل تیم استخراسان رضوی قهرمان کراس فیت کشور شد

قهرمان  نایب  و  قهرمان  رضوی  خراسان  نمایندگان 
رقابت های دسته یک والیبال نشسته شدند و به لیگ 

برتر کشور صعود کردند.
لیگ دسته یک، مخابرات  از مسابقات  دوره  این  در 
خراسان رضوی قهرمان شد و تیم های والیبال نشسته 
به  ترتیب  به  آمل  و  ــارون  دوغ اقتصادی  ویژه  منطقه 

مقام های دوم و سوم رسیدند.
تیم های  حضور  با  دوره ای  صورت  به  رقابت ها  این 
آمل،  بابک،  شهر  البرز،  هیئت  خراسان،  مخابرات 

)تایباد(  دوغارون  اقتصادی  ویژه  منطقه  قزوین،  بابل، 
و سلماس از 30 بهمن ماه در سالن شهدای مخابرات 

مشهد آغاز شد و جمعه 3 اسفند ماه پایان یافت.
بر اساس اعلام رئیس سازمان لیگ والیبال نشسته، 
دو تیم برتر لیگ دسته یک والیبال نشسته کشور به سوپر 

لیگ والیبال نشسته در فصل آینده راه خواهند یافت.
فصل  در  نشسته  والیبال  لیگ  سوپر  پایانی  دیدار 
جاری نیز هفته آینده بین دو تیم ماشین سازی تبریز 
تا  می شود  برگزار  ورامین  شهر  در  ورامین  شهرداری  و 
مشخص  جاری  سال  در  رشته  این  برتر  لیگ  قهرمان 

شود.

تیم  این  پیروزی  از  بعد  پدیده  مدافع مستحکم 
خبر  جمع  در  رشت  رود  سپید  برابر  در  مشهدی 

نگاران حاضر شد.
حسینی در ابتدا در ارتباط با بازی  گفت: »خدا 
را شکر توانستیم با ارائه یک بازی خوب دو گل را 
به ثمر برسانیم تا با سه امتیاز زمین بازی را ترک 

کنیم«. 
او در خصوص این که بعد از بازگشت وی، پدیده 
را  دیدار   3 است  شده  موفق  گذشته  بازی   4 در 
اظهار  بیاید،  بیرون  زمین  از  خــورده  گل  بدون 
داشت:» خدا رو شکر نه تنها من، بلکه روند تیم 

ما به همین شکل است. کلا دفاع تیم و شکل تیم 
ما خوب است و نه تنها من بلکه هر کسی دیگر هم 
بازی  نحو  به همین  تیم  باشد  زمین  در  جای من 

می کند«. 
هــواداران  قبول  قابل  حضور  خصوص  در  وی 
هم اظهار داشت:»خیلی خوب بود. واقعا از همه 
آنها ممنونم و از همین جا دست تک تک آن ها را 
از همه تماشاگران که  می بوسم و تشکر می کنم. 

کمکمان کردند و یار دوازدهم تیم ما بودند«.
کــورس  بــه  پــدیــده  برگشت  ــاره  دربـ حسینی 
و  خدا  امید  به  نکنید  شک  گفت:»شما  قهرمانی 
تلاش همه بچه ها می رویم به سوی کسب عنوان 
کار  به  را  خود  سعی  تمام  راه  این  در  و  قهرمانی 

می بندیم«. 

خبر

خبر

صعود نمایندگان خراسان رضوی به لیگ برتر 
والیبال نشسته

حسینی: شک نکنید هدف پدیده، 
قهرمانی است

ملی پوش تیم فوتسال گیتی پسند در واکنش به 
آقای  گفت:  اهــواز  حفاری  سرمربی  صحبت های 
داودی نژاد باید اثبات کند که من با لیدرهای اهواز 

رابطه داشته ام.
برگشت  دیــدار  در  پیروزی  ــاره  درب جاوید  مهدی 
مرحله نیمه نهایی مقابل حفاری اهواز اظهار کرد: 
امروز شبیه یک تیم واقعی بازی کردیم. تماشاگران 
هم حمایت بی نظیری از ما کردند و خوشحالیم که 

به فینال رسیدیم.
به گزارش ایسنا، او همچنین درباره هت تریک در 
بازی امروز و نزدیک شدن به عنوان آقای گلی گفت: 
به  نشود  تمام  مسابقات  که  زمانی  تا  وجه  هیچ  به 
جدول گلزنان نگاه نخواهم کرد. هدف اولم قهرمانی 
است. کادر فنی، بازیکن و باشگاه گیتی پسند برای 
کسب قهرمانی تلاش زیادی کرده و قهرمانی برای 
من دلچسب تر از همه چیز است. اگر آقای گل شوم، 

درباره این عنوان بعد از لیگ صحبت خواهم کرد.
ملی پوش تیم گیتی پسند همچنین درباره حواشی 
بازی توضیح داد: اتفاقات بازی نسبت به بازی رفت 
که در آن نارنجک زدند و 40 دقیقه فحاشی کردند، 
چیزی نبود. تنها بین دو نیمه چند بطری به زمین 
انداختند که آن هم ختم به خیر شد. بازی از نظر فنی 
خیلی خوب بود و ما هم بدون هیچ حرف و حدیثی 
فینالیست  شایسته  تیمی  چه  کردیم  ثابت  و  بردیم 
شدن است. تیمی که 25 امتیاز از ما کمتر داشت و 
با یک پیروزی ادعا کرد شایسته قهرمانی است، این 

چنین شکست خورد.
در  بازی  از  بعد  حفاری  تیم  سرمربی  نژاد  داودی 
جمع خبرنگاران اظهاراتی درباره ملی پوشان و جاوید 
مطرح کرده و گفته بود: باید روانشناس کنار تیم ملی 
باشد. آقای جاوید! شما که به لیدرها و بازیکنان ما 

پیام می دهی، چه رفاقتی با آنها داری؟
آقای  کرد:  تصریح  صحبت ها  این  دربــاره  جاوید 
سال   12 بنده  نکند.  صحبت  پهلو  دو  ــژاد  داودی ن
مواظب  آنقدر  و  می کنم  بــازی  فوتسال  که  است 

شخصیت خودم بوده ام که آدم های شبیه او درباره 
من صحبت نکنند. سابقه او در فوتسال به دو سال 
لزوم  و  ملی  تیم  مورد  در  و  می آید  اما  نمی رسد  هم 
استفاده از روانشناس در تیم ملی صحبت می کند. 

ایشان باید جایگاه خودش را بداند. بنده نه با لیدرها و 
نه بازیکنان حفاری هیچ تماسی نداشته ام. لیدرهای 
اهوازی معمولاً خودشان قبل از بازی به هتل آمده و 
با ما خوش و بش کرده اما در بازی فحش ناموسی 
داشته  باید  افراد  این  با  رفاقتی  می خوریم. من چه 
باشم؟ اگر هم چیزی باشد بر مبنای احترام است. 
اگر رفاقتی با آنها داشتم، هر سال 40 دقیقه فحش 
نمی خوردم. بازیکن گیتی پسند اضافه کرد: این تیم 
حفاری بود که با مسائل غیرفنی در بازی رفت، ما را 
شکست داد وگرنه ما با روش فنی، بباز نبودیم. آقای 
داودی نژاد شفاف اعلام کند که چه رابطه ای با بازیکن 
آنها دارم. متأسفانه هر کسی می خواهد اعتباری برای 
و  مــی آورد  را  پوشان  ملی  اسم  کند  درست  خودش 
بدون سند و مدرک صحبت می کند. این آقا باید اثبات 

کند چه رابطه ای با آنها دارم.
جاوید همچنین درباره مصاف با مس سونگون در 
فینال گفت: ابتدا باید بگویم تیم سوهان محمدسیما 
قم نشان داد تیم شایسته ای است. این تیم، سورپرایز 
بزرگی برای لیگ بود و بازیکنانش با وجود مشکلات 
مالی تا اینجای لیگ آمدند. درباره تقابل گیتی پسند 
ایران  فوتسال  به  تیم  دو  بگویم، هر  باید  و مس هم 
ایران  بزرگ فوتسال  باشگاه  و دو  شخصیت داده اند 
هستند. هر دو بازی فینال، بازی های زیبایی می شود 
و هر تیمی که قهرمان شود، فوتسال برد کرده است. 
من شانس دو تیم را مساوی می دانم و هر تیمی که 
اشتباه کمتری داشته باشد، پیروز خواهد بود. اینکه 
بازی برگشت در اصفهان است، هیچ سودی برای ما 
متفاوت  با حفاری  تیم مس سونگون  که  ندارد چرا 
المللی  بین  میادین  در  سال ها  بازیکنانشان  است. 
حضور داشته اند و جو ورزشگاه نمی تواند روی بازی 

آنها تأثیر بگذارد.

جاوید: سرمربی حفاری باید ارتباطم با لیدرها را ثابت کند خبر
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سرویس ورزش 

سرویس ورزش 

شفیعی: شادروان 
ابوالحسن معدلی 

سال 1358 با همکاری 
اساتیدی همچون دکتره 

قره، باغبانباشی و 
صابری و تعدادی از 
ورزشکاران آن زمان 

ورزش همگانی را پایه 
گذاری کرد
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512/1اداره کل ثبت اسنادواملاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک تایباد 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی

اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   1397/11/4-139760306015009260 شماره  برابررای 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تایباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای عبدالباسط توحیدی 
نسب فرزند عبدالمجید بشماره شناسنامه 12 صادره از تایباد در ششدانگ یک باب منزل مسکونی  به مساحت 124/35مترمربع پلاک 52  
فرعی از251-اصلی واقع در بخش 14 مشهد شهرستان تایباد خریداری از محل قسمتی از مالکیت رسمی و مشاعی غلام احمد باغچه گی 
و قسمتی از پلاک محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روزآگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت 
به صدورسند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم 
وپس ازاخذ رسید، ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود رابه مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است درصورت 

انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد . 
تاریخ انتشارنوبت اول:97/12/5 ، نوبت دوم :97/12/20 

رئیس ثبت اسنادواملاک تایباد-غلامرضا آقازاده

511/2اداره کل ثبت اسنادواملاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی

برابررای شماره 139760306271003207 مورخ 1397/9/27 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
ربابه موشانی فرزند حسین  بشماره شناسنامه 502صادره از نیشابور  در ششدانگ اعیان یک باب منزل به مساحت 70 مترمربع 
قسمتی از پلاک 68-اصلی بخش 9 مشهد واقع در طبرسی شمالی 38 طباطبایی 30 پلاک 246 اعیان متعلق به خود متقاضی و 
عرصه موقوفه ظهیرالدوله محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روزآگهی می شود درصورتی که 
اشخاص نسبت به صدورسند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 
قضایی  مراجع  رابه  خود  دادخواست   ، اعتراض  تسلیم  ازتاریخ  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید،  ازاخذ  وپس  تسلیم  اداره  این  به  خودرا 
تقدیم نمایند.بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد .1246 

تاریخ انتشارنوبت اول:97/12/5 ، نوبت دوم :97/12/20 
رئیس ثبت اسنادواملاک منطقه پنج مشهد-حمیدرضا افشار

ی
مفقود

ی
مفقود

برگ سبز و سند کمپانی سواری تیبا مدل 1394 به شماره پلاک 32 ایران 916 ص 91 شماره موتور 
8234731 و شماره شاسی NAS 811100 F 5861158 به نام غلامحسین باقری مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط میباشد.

برگ سبز سواری پراید مدل 1393 به شماره پلاک 32 ایران 692 ص 88 شماره موتور 5298447 و 
شماره شاسی NAS 412100 E 3639919 به نام محمد صدیق خادم احمدی مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط میباشد.

 جزئیات تازه ای از ترور یاسر عرفات منتشر 
شد

داشتن  دست  در  از  ابوشریف  بسام  گذشته  ــاه  آذرم
انبوهی  با  پرونده ای  داد،  خبر  نشستی  صورت جلسه 
داده که ثابت می کند ترور عرفات با اطلاع و موافقت 
حکومت آل سعود بوده و جرج بوش پسر رئیس جمهور 
پیشین آمریکا در جلسه ای با آریل شارون نخست وزیر 
پیشین  رئیس  ترور  انجام  برای  اسرائیل  رژیم  سابق 
تشکیلات خودگردان فلسطین توافق کردند. / سازندگی
 همه فریاد می زنید پس فریادرس کیست؟!

 

 
این  رأی  با  مسئولین  گفت:  بطحایی  هاشم  آیــت ا... 
مردم به مجلس رفتند و دولت مرد شدند؛ چند سالی به 
اتمام دوره مسئولیتشان باقی مانده، چرا به جان درآمد 
و بستگان خود  فامیل  به  و فقط  افتادند  این مملکت 
می رسند؟! همه مسئولین از جمله سه قوه می گویند 
باید مشکلات حل شود؛ چه کسی باید این مشکلات 
را حل کند؟ همه فریاد می زنید پس فریادرس کیست؟ 
کیست  فریادرس  نمی دانید  و  می زنید  داد  فقط  اگر 
فریادرس  خودتان  می دانید  اگر  و  است  مصیبت  که 
هستید، ولی فریاد زن شدید، اشتباه است. مصیبت 
فعلی اینجاست که خود فریادرس هستید، ولی به صف 

طلبکار ها می روید! /شفقنا.
 مخالفت مجلس با اعطای سهمیه یک لیتر 

بنزین در روز به هر ایرانی
نمایندگان مجلس با پیشنهادی مخالفت کردند که بر 
اساس آن قرار بود به هر ایرانی روزانه یک لیتر بنزین داده 
شود. این پیشنهاد 53 رأی موافق، 147 رأی مخالف و 
3 رأی ممتنع از مجموع 227 نماینده حاضر در مجلس 
را کسب کرد که این رأی نشان دهنده مخالفت مجلس 

با این پیشنهاد است.
گوشت  است  ماه  سه  مجلس:  نماینده   

نخریده ام!
عزیز اکبریانگفت: بنده سه ماه است گوشت نخریده ام، 
آخرین باری که خریدم 64 هزار تومان بود، اما الان دو 
تحریم های  وقتی  بخرم.  نمی توانم  و  است  شده  برابر 
آمریکا شروع شد ما تأکید کردیم توزیع کالا کوپنی شود، 
اما دولت با این عنوان که می گویند به 40 سال قبل 
برگشته اند قبول نکرد، وقتی مکانیسمی برای توزیع کالا 

وجود نداشته باشد پول مردم هدر می رود.
 98 عید  برای  شیرینی  قیمت  افزایش   

منتفی شد
شیرینی  فروشندگان  اتحادیه  رئیس  بهره مند،  علی 

فروشی:به رغم بالارفتن نرخ مواد اولیه شیرینی جات، 
در پایان سال افزایش قیمتی برای شیرینی نداریم. هر 
کیلو شیرینی تَر 26 هزار، دانمارکی )گل محمدی( 21 
هزار، زبان 21 هزار و 500، پاپیونی 21 هزار و 500، 
برنجی 21 هزار و 500 و کیک یزدی 15 هزار تومان 
است. به همه واحد ها ابلاغ کرده ایم که حق هیچ گونه 
افزایش قیمتی را به بهانه شب عید ندارند. شهروندان در 
صورت مشاهده هر گونه تخلف می توانند با تلفن 124 و 

یا اتحادیه تماس بگیرند.
 خرید خدمت سربازی منتفی شد

با تصویب بندی از لایحه بودجه 98 درباره لزوم تسویه 
سال  در  مشمول  سربازی  خدمت  خریداران  حساب 
جاری، عملا خرید خدمت سربازی در سال 98 منتفی 
شد. نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت صبح امروز 
)شنبه( و در ادامه بررسی جزئیات بودجه 98 در بخش 
درآمدی، بندالحاقی 3 تبصره 11 را تصویب کردند. بر 
این اساس دولت مکلف است اقساط جریمه غیبت از 
خدمت وظیفه عمومی افرادی را که تا پایان سال 1397 
تا  بوده اند  جریمه ها  این  اقساطی  پرداخت  متقاضی 
پایان سال 1398 وصول و به حساب خزانه واریز کند. 
افرادی که تا پایان سال 1398 نسبت به تسویه اقساط 
خود اقدام نکنند مشمول غایب محسوب و به خدمت 
وظیفه عمومی اعزام می شوند. در چند سال گذشته 
بندی در لایحه بودجه برای تعیین شرایط خرید خدمت 
سربازی برای مشمولان غایب تصویب می شد که امسال 
این بند از بودجه حذف شد لذا پرونده خرید خدمت 

سربازی در سال 98 بسته شد. /ایرنا
در  »کیم«  و  »ترامپ«  بدل های  به  هشدار    

ویتنام
دولت ویتنام هشدار داد دو بدل ترامپ و کیم جونگ اون 
را دیپورت خواهد کرد، اگر به رفتار خود ادامه دهند. دو 
نفر از معروفترین بدل ها هوارد ایکس استرالیایی )کیم( 
و راسل وایت )ترامپ( وارد ویتنام شده و در حال مصاحبه 
با تلویزیون محلی بودند که با آن ها برخورد شد. ظاهرا به 
این دو نفر گفته شده در صورت راه اندازی شو، از این 

کشور دیپورت خواهند شد. / الجزیره
  پراید پرواز کرد بالای 51 میلیون، پژو 206 

هم بالای 100 میلیون!
در بازار امروز خرید و فروش خودرو قیمت پراید 111 با 
قیمت 51 میلیون تومان به فروش می رسد. پژو 206 
تیپ 2 با قیمت 81 میلیون تومان، پژو206 تیپ 5 با 
می گیرد.  قرار  معامله  مورد  تومان  میلیون  قیمت95 
علاوه بر این سمند EF 7 با قیمت 91 میلیون و 500 

هزار تومان، چانگان با قیمت167 میلیون تومان، 207 
تومان،  هزار  و 500  میلیون  قیمت 135  با  اتوماتیک 
وپژو 206  تومان  میلیون  قیمت 60  با  دنده ای  ساینا 
فروش  به  تومان  میلیون   100 قیمت  با  دار  صندوق 

می رسد. / تسنیم
 فدراسیون فوتبال وعده اش را عملی نکرد

با وجود اینکه قرار بود بازی دوستانه تیم ملی فوتبال 
زنان ایران و بلاروس در ورزشگاه آزادی برگزار شود، اما 
امروز سایت فدراسیون خبری مبنی بر برگزاری این بازی 
در ورزشگاه آرارات منتشر کرد. پیش از این مهدی تاج، 
بازی در  این  بود  رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرده 
ورزشگاه آزادی برگزار می شود، این خبر موجی از شادی 
را بین علاقه مندان به ورزش بانوان به راه انداخت/ ایسنا

 بنگاه های اقتصادی نیرو های مسلح مکلف 

 

به پرداخت مالیات شدند
نمایندگان مجلس در مصوبه ای آستان قدس رضوی، 
بنگاه های  و  )ره(  امام  حضرت  فرمان  اجرایی  ستاد 
اقتصادی نیرو های مسلح را مکلف به پرداخت مالیات 
کردند. نمایندگان مجلس در جلسه علنی صبح امروز 
)شنبه( و در جریان بررسی لایحه بودجه سال 98، بند 
الحاقی 6 تبصره 9 را به تصویب رساندند که بر اساس آن 
در راستای تحقق ماده )78( قانون الحاق برخی از مواد 
به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )2( و در 
جهت اجرای اصل سی ام قانون اساسی، آستان قدس 
رضوی و آن دسته از مؤسسات و بنگاه های اقتصادی 
فرمان  اجرایی  ستاد  و  مسلح  نیرو های  زیرمجموعه 
حضرت امام )ره( به استثنای مواردی که اذن صریح، 
ولی فقیه مبنی بر عدم پرداخت مالیات و یا نحوه تسویه 
آن را دارند، موظفند نسبت به واریز مالیات خود به خزانه 

موضوع ردیف 110112 اقدام کنند.
از  استفاده  در  روحانی  مهاجری:  مسیح 

 

 
حقوق قانونی خود کوتاهی می کند

مسیح مهاجری، مدیر مسئول روزنامه جمهوری اسلامی 
نوشت: تاسف بالاتر این است که خود رئیس جمهور نیز 
در استفاده از حقوقی که قانون اساسی برای او در نظر 
گرفته کوتاهی می کند. رئیس جمهور حق دارد هر وقت 
که لازم بداند از طریق رسانه ملی مطالب مورد نظر خود 
در  می تواند  رئیس جمهور  بگذارد.  میان  در  مردم  با  را 
تنظیم بودجه کل کشور، موارد غیرلازم را حذف کند و 
رئیس جمهور  بدهد.  ضروری  بخش های  به  را  اولویت 
مسئول برقراری عدالت در تمام زمینه ها در کشور است و 
این حق را دارد که با بی عدالتی ها در زمینه های مختلف 
اقتصادی  بی عدالتی  اخلاقی،  بی عدالتی  جمله  از 

و بی عدالتی تبلیغاتی مقابله کند و عدالت را در تمام 
وزرای  می تواند  رئیس جمهور  نماید.  برقرار  زمینه ها 
نماید.  جایگزین  قوی  افرادی  و  کند  برکنار  را  ضعیف 
میان  در  مردم  با  را  کار  موانع  دارد  حق  رئیس جمهور 
بگذارد و برای برطرف ساختن آن ها از مردم استمداد 
به رفع  از یکطرف  این حقوق قانونی،  کند. استیفای 
تبعیض ها و بی عدالتی ها کمک می کند و از طرف دیگر 
بر توانائی دولت برای حل مشکلات می افزاید. واقعیت 
این است که رئیس جمهور در استفاده از حقوق قانونی 
خود کوتاهی می کند و همین امر یکی از علل وجود 
از  عــده ای  روز هــا  این  است.  کشور  در  بی عدالتی ها 
نمایندگان مجلس برای استیضاح رئیس جمهور تلاش 
می کنند. این، حق قانونی نمایندگان مجلس است که 
هر زمان لازم بدانند رئیس جمهور را استیضاح کنند، 
اما رئیس جمهور هم این حق را دارد که موانع، تنگناها، 
کارشکنی ها و بی عدالتی هائی که در حق دولت می شود 
را نیز توضیح بدهد و تشریح کند. اگر رئیس جمهور به 
درستی از این حق خود استفاده کند، استیضاح او از 
با  نیز  و در مجلس  نظر مردم وجاهت نخواهد داشت 

شکست مواجه خواهد شد.
بازداشت  بانک سرمایه   مدیرعامل سابق 

 

 
شد

موقت  بازداشت  قرار  با  سرمایه  بانک  سابق  مدیرعامل 
بازداشت شد. طبق کیفرخواست صادره، سه عضو پیشین 
هیئت مدیره بانک سرمایه، »علی بخشایش« به مشارکت 
در اخلال عمده در نظام اقتصادی کشور از طریق اخلال 
در نظام پولی و بانکی و مشارکت در 46 فقره خیانت در 
به مشارکت در اخلال عمده در  امانت، »پرویز کاظمی« 
نظام اقتصادی کشور از طریق اخلال در نظام پولی و بانکی 
»محمدرضا  و  امانت  در  خیانت  فقره  در 41  مشارکت  و 
توسلی« به مشارکت در اخلال عمده در نظام اقتصادی 
کشور از طریق اخلال در نظام پولی و بانکی و مشارکت در 
40 فقره خیانت متهم هستند. »مسعودی مقام« قاضی 
رسیدگی کننده به این پرونده در پایان چهارمین جلسه 
دادگاه که سه شنبه 9 بهمن برگزار شد، ضمن اعلام ختم 
رسیدگی به این پرونده، از افزایش میزان وثیقه تعیین شده 
برای متهمان از 3 به 10 میلیارد تومان خبر داد و گفت: 
قرار های کیفری متهمان تشدید می شود و در صورت تودیع 

آزاد و در غیر این صورت امروز بازداشت می شوند.
سلاطین گوشت هم به صف شدند

جعفری دولت آبادی دادستان تهران از تشکیل اولین 
پرونده در رابطه با گوشت قرمز در شعب ویژه خبر داد و 
گفت: در این رابطه دو نفر از ستاد تنظیم بازار تهران، و دو 

نفر از سایر دستگاه های مرتبط با تأمین و توزیع گوشت 
بازداشت شده و پرونده آنان در حال تکمیل تحقیقات 
اظهارات  به  واکنش  در  همچنین  دولت آبادی  است. 
رییس گمرکات کشور مبنی بر ممنوعیت صادرات دام 
از خرداد ماه سال جاری، گفت: این اظهار با واقعیت 
موجود یعنی اگر از خرداد ممنوع شده؛ چرا تا آذر ماه 

صادرات دام ادامه داشته است؟
ذوالنور  با  هم  ولایی  فراکسیون  حتی   

 

 
همراهی ندارد

محمود صادقی: من احتمال استیضاح روحانی را خیلی 
جدی نمی گیرم. فقط آقای ذوالنور است که برای خود 
او در شرایطی است که  کار هایی می کند. تلاش های 
نمی کند؛  همراهی ای  ایشان  با  هم  ولایی  فراکسیون 
بنابراین این حرکت بیشتر شبیه حرکتی ایذایی است 
و معلوم است به جایی نمی رسد. البته استیضاح حقِ 

قانونی نمایندگان مجلس است.
 رسانه ملی خشونت علیه زنان را تئوریزه 

می کند
آذر منصوری در واکنش به پخش مصاحبه با زنی که بعد 
از 27 بار درخواست طلاق از شوهرش، به دلیل کتک 
خوردن، به زندگی با او بازگشته بود به »آزادی« گفت: 
»جای تأسف است که این رسانه سهوا یا عمدا دست به 
تولید برنامه هایی می زند که رسما خشونت علیه زنان را 
تئوریزه و تشدید می کند. نشان دادن زنی که بار ها توسط 
شوهر خود کتک خورده در کنار فرزندان و شوهری که با 
افتخار از فتوحات خود می گوید و زنی که با این همه این 
خشونت را پذیرفته است و به عنوان نماد صبوری معرفی 
می شود، نتیجه ای جز تداوم و تشدید این باور و رفتار در 

جامعه به جا نمی گذارد.« /آزادی
از شیراز  روز  از 70  نروژی پس   هواپیمای 

رفت
یک فروند هواپیمای شرکت »ایر شاتل« نروژ که به علت 
عدم تأمین قطعه در فرودگاه شیراز زمین  گیر شده بود، 
نیمه شب جمعه از ایران به مقصد استکهلم سوئد به 
فرودگاه های  پرواز  اطلاعات  گزارش  به  آمد.  در  پرواز 
کشور، هواپیمای بوئینگ 737 پس از تهیه و نصب موتور 
جدید، سرانجام بامداد شنبه از مرز های ایران خارج شد. 
امارات  دبی  از  آذرماه(   23( دسامبر  هواپیما 14  این 
عازم اسلو بود که به علت نقص فنی یکی از موتور ها در 
فرودگاه شیراز فرود اضطراری کرد. خدمه و مسافران 
روز بعد با پروازی از شیراز خارج شدند، اما هواپیما به 
علت نبود قطعات یدکی لازم، در ایران باقی ماند. پس 
از عهدشکنی آمریکا و خروج این کشور از برجام، ورود 

محصولاتی به ایران که آمریکا دست کم 10 درصد در 
تولید آن ها سهیم بوده، منوط به مجوز وزارت خزانه داری 
این کشور شد و به همین جهت هواپیمای نروژی بیش 
از دو ماه در فرودگاه شیراز زمین گیر بود. پیشتر رسانه ها 
از تأمین قطعه لازم و تلاش شرکت نروژی برای خروج 

هواپیما در هفته جاری خبر داده بودند.
 واکنش امام به استعفای آیت ا... مؤمن از 

شورای نگهبان چه بود؟
عضو    قمی  مؤمن  محمد  ــت ا...  آی وفات  مناسبت  به 
فقهای شورای نگهبان، نماینده استان قم در مجلس 
اسلامی  نهضت  دیرین  مبارزان  از  و  رهبری  خبرگان 
انقلاب  اسناد  مرکز  پایگاه  )ره(  خمینی  امام  یاران  و 
اسلامی، بخشی از خاطرات این فقیه پارسا را که توسط 
مرکز اسناد انقلاب اسلامی ثبت و ضبط شده است، 
بازخوانی کرده که در بخشی از آن به نقل خاطره ای از 
واکنش امام به استعفای آیت ا... مومن از شورای نگهبان 

پرداخته است:در این بخش آمده است:
آیت ا... مومن نقل می کند: بنده قصد داشتم که در دوره 
دوم، از عضویت خودداری کنم. حتی در دوره نخست 
آقا  احمد  حاج  ولی  نداشتم؛  کار  این  به  تمایلی  نیز 
خمینی به بنده تلفن کردند و ابراز کردند که خوب است 
بنده عضو شورای نگهبان باشم؛ لذا کسی را به عنوان 
واسطه، خدمت امام فرستادم اجازه بگیرند که بنده در 
اجازه  امام،  قم مشغول کار های علمی باشم. حضرت 
نفرمودند. حاج احمد آقا به بنده گفت: وقتی به امام 
عرض کردم که آقای مؤمن می خواهند درس بخوانند. 
فرمودند: »می خواهد درس بخواند که چه؟ برای اینکه 
خدمت به اسلام بکند؟ خُب! این سفره گسترده؛ بفرما 

خدمت به اسلام کن«.
در اوایل رهبری حضرت آیت ا... خامنه ای باز هم مترصد 
بودم که از شورای نگهبان کناره گیری کنم؛ ولی شرایط 
را مناسب ندیدم... دوره دوم عضویت در شورای نگهبان 
هم تا سال 1374 به درازا کشید. برای دوره سوم، بنده 
نامه ای خدمت آقا نوشتم که ایشان موافقت کنند که 
بنده در شورا نباشم؛ ولی به هر حال مورد قبول واقع 

نشد ...«
منبع/تابناک

میز خبر
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